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Восеньская рапсодыя

Вельмі радуе, што ў нас, у Гародні,
выходзіць яшчэ адзін сродак  інфармацыі.
Ведама, бюлетэню грамадзкай арганізацыі з
накладам у некалькі сотняў асобнікаў далёка да
запраўднага мас-мэдыя. Але падзея сама празь
сяб е сьведчыць пра т ое, што культурнае,
грамадзкае жыцьцё ў нашай краіне працягваецца.
Працягваецца, нягледзячы на жаданьне ўладаў
аб агулі ць і прываты завац ь г этую сфэру
дзейнасьці чалавека. У сучасным сьвеце многія,
на жаль, інфармацыю разглядаюць у якасьці
зброі, пры дапамозе якой можна падпарадкоўваць

людзей. І ў нас лічыцца, што кіраўнічыя вярхі
павінны абмяжоўваць ў атрыманьні інфармацыі
падпарадкаваныя нізы.  Адным  з сродкаў
абмежаваньня ёсьць ціск на няўрадавыя СМІ.
Гарадзенскія журналісты штодня сутыкаюцца з
ды ск ры мінац ыяй у сваёй прафэсі йнай
дзейнасьці . Пра г эта сьведчаць ня толькі
адыёзныя факты прыцягненьня да крымінальнай
адказнасьц і супрацоўнікаў газ эты ПАГОНЯ
Міколы Маркевіча і Паўла Мажэйкі, ня толькі
спроба прыцягнуць да адказнасьці журналістаў,
якія робяць інтэрнэт-сайт з аднайменнай назвай.

Журналі ст ам  ад маўляюц ь ў атрыманьні
інфармацыі, замінаюць у шыраньні газэтаў,
гвалтам перапыняюць іх намаганьні ў зборы
інфармацыі, нават зьбіваюць фізычна. Людзей,
якія бяруцца за выданьне СМІ, чакаюць безь
перабольшаньня надзвычайныя цяжкасьці. Але
іх высілкі некалі абавязкова прывядуць да
стварэньня кры тычнай масы, пасьля чаго
наступіць “выбух інфармацыйнай бомбы”. Таму
зычу бюлетэню плённага і доўгага жыцьця.

    Лістапад. Апошні восеньскі месяц. То
дождж, то мокры сьнег падаюць зь неба
проста ўніз. Звычайнае беларускае надвор’е
для гэтай пары году. Гародня ў  чаканьні
зімы. Што ж ён прынёс нам, адзінаццаты
месяц году . Галоўная тэма, якая гучыць на
ву ліцах, ці бу дзе цёпла, ці не памерзьнем.
Расейцы перад самымі маразамі газ
перакрылі, паказаўшы нарэшце адкрыта, як
яны ставяцца да тых, з кім нібыта найбольш
сябруюць. “Бацька” сьцьвярджае што не
замерзьнем. Цікава, на што ён спадзяецца?
Ці на тое, што белару сы да ў сяго ў жо
звыкліся, вытрымаюць і маразы, ці можа на
залаты запас, ці так на што, але сьцьвярджае,
што газ будзе. Ды і наагу л неяк загаварыў
нязв ыкла. Ус ё на Пу ціна в аліць.
Сьцьвярджае, маў ляў  альтэрнатыў ныя
крыніцы паліва знойдзем, ды і газ недзе так
купім, і без Расеі пражывем. Ну  зусім так,
як апазыцыя гадоў восем таму. Можа ён
іхныя мітынговыя прамовы праглядае. А
можа, пасьля таго, як Маркев іч з Мажэйкам
паех алі  на “хімію ”, с таў  “П агоню”
пачытв аць вечарком, у  электронным
варыянце. Праўда, гэтая газэта па- беларуску
в ыходзіць . Але хто я го ведае!
   Антырас ейск і ж мітынг у  Менску
дазволілі. Нават бел-чырвона-белых сьцягоў
на гэты раз не забіралі. Некаторым нават
у далося да самой расейскай амбасады
дайсьці, заяву  перадаць. Расейцы не прынялі
паслоў ад “братняга народу”, і заяву чытаць
не захацелі. Але яе на мітынгу  зачыталі.
Трэба сказаць, што там жа прагучала і заява
ад лідараў  ды актыв істаў  гарадзенскіх
палітычных  партыяў  і няў радав ых
арганізацыяў. Малайцы гарадзенцы. Дайшлі
да самой сталіцы. А што рабіць?  У той час,
як “бацька” даводзіў, дзей мы нічога ня
вінны расейцам, хутчэй наадварот, яны тут
шмат на чым паразыту юць, і  шу каў
паразу меньня сваёй новай пазыцыі ў
грамадзтв е,  гарадзенс к ія ў лады
антырасейскія акцыі ў  Гародні забаранілі.
Відаць “вэртыкаль ” не такая ў жо і
гарызантальная. Цяжка гэта ў сё зразу мець.
А можа кіраўнік з у сходу проста яшчэ не
нав у чыў ся ду маць па нашаму,  па

   А вось гарадзенскія прадпрыманьнікі
больш за ў сіх трымаліся на забастоўцы.
Стаялі да апошняга. Пакуль усё беларускае
прадпрыманьніцкае войска не пайшло
працаваць па ўсёй краіне, не здаваліся.
Мітынгі ладзілі, заявы рабілі, кіраў ніцтва

гораду  прыму сілі за стол перамоў  сесьці.
Праў да, пад нацыянальныя сымбалі не
пайшлі. Напэў на таму, што бізнэс ня ведае
межаў. Тут галоў нае -  лепшых у моў працы
дамагчыся. Цікава, як яны сябе павяду ць, як
лепшыя ў мовы прапануе Пуцін. А Пуцін ужо
ў сваіх прапановах сам заблытаў ся, замоўк
на час . Можа баіцца чаго?        .
   Беларусь у сё ж краіна непрадказальная,
такая, як і кіраўніцтва. А ў  Маскве небыты

гэтага вось белару скага кіраў ніцтва
ху ценька скарысталі некаторыя нашы
апазыцыянэры. Хто зь Нямцовым параіўся,
а хто няведама з кім, і зараз ірванулі ў Расею,
хіба што па ярлык на княжаньне. Якая ганьба
для старадаўнага народу. Некалі ж татары
менав іта з нашымі князямі раіліся, каму
даваць гэтакі ярлык на княжаньне ў  Маскве,
а каму  дулю. І галоў нае, усё гэта робіцца ў
той час, калі прэзыдэнт пра су вэрэнітэт
успомніў. Ту т ужо пачынаеш мазгамі ехаць.
Хто ёсьць хто, і хто за што? Хоць той-сёй
ужо даўно прагназаваў падобны ход падзеяў,
і ў сё адно ў спрыняў  іх як чацьверту ю
сусьветную вайну, добра ведаючы што
чалавецтва павінна была зьнішчыць трэцяя.
Дый нейкі, немаведама ску ль, нясьмелы
шэпт праляцеў  ад некаторых заходніх
“хаў ру сьнікаў ”. Маў ляў , пазбыцца ад
Лу кашэнкі прасьцей, зьяднаўшыся з Расеяй,
а тады - разам з усходнім суседам – на захад.
Але добры гаспадар, каб пазбыцца мышэй,
сваю хату ня паліць, дый ісьці на захад праз
усход далекавата, заблу каць можна. Такое
ў ражаньне, што Лу кашэнку  ў жо сілком да

Расеі цягну ць, куды ён імкну ўся за час усяго
свайго прэзыдэнцтва. Толькі яго на саміт у
Чэхію не пу сьцілі, а Селязьнёў – на табе, як
чорт з табакеркі. І зноў  доў гая гамана пра
інтэграцыю, зноў  у с ё ад пач атку.
   На гарадзенскіх апазыцыйных сходках пра
газ гавораць трошкі менш чым на вуліцы.
Часьцей пра выбары ў мясцовыя саветы. Для
таго, маў ляў , і палітыка, каб пагу ляць у
выбары. Хоць у перамогу мала хто верыць,
але апраў дваюць сябе тым, што можна бу дзе
да нашага чалавека дайсьці пад час агітацыі,
ду мкі свае да яго давесьці. А хто зараз
забараняе гэта рабіць? Вось у  Гародні
ініцыятыва добрая зьяв ілася – зьберці
подпісы на замену помніку Леніну  на помнік
Кастусю Каліноўскаму. Здавалася б, бяры,
добры чалавечак, падпісны ліст, ды ідзі,
даводзь да народу  свае думкі. І справу за
адным разам зробіш. Але не ту ды тое!
Ахвотных ня надта шмат. Відаць ня дзеля
таго іду ць выбары прайграваць, каб з
народам пагаварыць. А можа хто і праўда
спадзяецца выйграць. Пажадаем ім
посьпеху. Тым боль ш, што праца ідзе
напоў ніцу. То там, то сям зьбіраюцца, акру гі
дзеляць, сілы памнажаюць, арганізацыі
складваюць. Хоць і ў се ведаюць, што да
гэтае пары арытмэтыка хібіла. Можа ўжо як
час па іншаму  лічыць . Вось, скажам,
лістапад, адзінаццаты месяц, у сяго дзьве
адзіначкі. Калі адну дадаць да дру гой, бу дзе
толькі два, калі перамножыць, і таго менш.
А паставіць іх побач – адзінаццаць. Чамусьці
так ніхто лічыць ня хоча. Відаць, школьнае
матар’ялістычнае выхаваньне савецкіх
часоў адгукаецца. А можа варта было б хоць
раз паспрабаваць, гэтак во’ , паставіць
адзіначкі побач усе. Можа што атрымалася
б
   Надта ўжо су мны агляд лістападу  выйшаў.
Здаецца, і добрага было паддастаткам. І
памяць паўстанцаў 1863 году ўшанавалі ў
канцы кастрыч ніка,  і в еч арына
прысьвечаная памяці Зоські Верас адбылася,
і Дзяды годна адзначылі. Ці мала там чаго!
Калі быць шчырым да канца, то і ў  хатах
яшчэ цёпла. Але выйдзеш з гэтай хаты,
глянеш на заклапочаныя твары гарадзенцаў
і хочаш усім зычыць, каб наступны месяц
стаў ся  лепшым. Як ім жа нам падасца
сьнежань, падзелімся рэфлекс іямі ў
насту пным ну мары бюлетэню .   .

Сто лят новаму выданьню!

старшыня Гарадзенскай філіі БАЖ
Сяргей Сноп,

Віктар Сазонаў,
рэдактар“Свайго ладу”

тады.

гарадзенску ?



ВОБЛАСЬЦЬ КОЦІЦЦА ЎНІЗ?
  Ў апошні час Гарадзеншчына зьведала
запраўдную кадравую ліхаманку..Летам 1999 году
першым намесьнікам старшыні аблвыканкаму
быў  прызначаны Уладзімір Саўчанка. Пасьля
сьмерці Аляксандра Дубка (4.02. 2001) гэтага
чалавека зацьвердзілі, як цяпер модна казаць, на
расейскі капыл,  гу бэрнатарам.   .
   Саўчанка Ўладзімір Ягоравіч. Беларус.
Нарадзіўся ў 1952 годзе ў в. Фралоўка
Касьцюковіцкага р-ну Магілёўскай вобласьці.
Скончыў Беларускую сельскагаспадарчую
акадэмію ў спэцыяльнасьці інжынэр-
камо рні к.  Пр ац ав аў старш ынём
Браслаўскага сельскагаспадарчага тэхнікуму
Бранскай вобласьці (1974, Расея). Служыў у
войску. Быў прарабам, начальнікам
Круглянскага ДРСУ-214 (1978-1981),
старшынём калгасу “Шлях камунізму”,
старшынём Круглянскага райвыканкаму
(1981-1996), намесьнікам старшыні
Магілёўскага аблвыканкаму (1996-2000),
перш ым намесьні кам стар шы ні
Гарадзенскага аблвыканкаму (1999-2001).
     Новаму кіраўніку моцна пашанцавала. Ён
узначаліў перадавую паводле многіх паказьнікаў
вобласьць, у параў наньні зь якой яго родная
Магілёўшчына і блізка не стаяла. Папярэднікам
быў спрактыкаваны гаспадарнік. За дзясяткі
гадоў  рэгіён (з многіх прычын) назапасіў
высокі вытворчы патэнцыял. Асабліва ў
сельскай гаспадарцы. Засталося малое –
калі не ўзыходзіць на новыя прысту пкі,
то хоць утрымаць ранейшыя вышыні. Ці
ўдалося гэта Ўладзіміру Ягорав ічу?
    Галоўнае дасягненьне яго кіраваньня
за год – вынікі вайны за ў раджай.
Атрымалі 1 млн. 229 тысяч тон збожжа
пры ўраджайнасьці 36,69 ц/га. Аднак усё
пазнаецца ў  параў наньні. Калі
ўраджайнасьць найвышэйшая ў краіне,
то паводле валавога паказьніку
атрыманага збожжа Гарадзеншчына
ўпершыню саступіла суседняй Менскай
вобласьці. Пра гэта ў нас ня надта
ўспамінаецца. Тым часам, сымптом надзвычай
трывожны. Меншчына намалаціла 1 млн. 391,7
тысяч тон. “Плюс” да 2001 году  там склаў 13
працэнтаў. Ураджайнасьць – 30 ц/га. Не забудзем,
што ў суседзяў куды большыя тэрыторыя і,
адпаведна, засяваныя плошчы. “ Суцешымся”
хоць тым, што менчукі мелі атрымаць 2,5 мільёну
тон збожжа. Не ў далося. Можна памахаць
кулакамі: у 2003 годзе мы ім пакажам! Шапкамі
закідаем! . .
   Сёлета ў лютым першым намесьнікам
старшыні аблвыканкаму – старшынём камітэту
сельскай гаспадаркі і харчаваньня прызначылі
Івана Данчанку. Ён таксама можа ганарыцца
дасягненьнямі ў  сельскай гаспадарцы. Хоць,
ведама, ураджайнасьць і намалоты – работа не
аднаго пакаленьня аграрнікаў. Сёлета
пашанцавала, а як будзе, прыкладам, у наступным
годзе?  .
    Данчанка Іван Іванавіч нарадзіўся ў 1957
годзе ў Скідзелі Гарадзенскага р-ну. Беларус.
Скончыў Гарадзенскі сельскагаспадарчы
інстытут і Акадэмію кіраваньня пры
прэзыдэнце Беларусі. Зоаінжынэр, мэнэджэр-

эканаміст. Працаваў заатэхнікам у
Ваўкавыскім р-не. Служыў ў Арміі. Быў
галоўным заатэхнікам упраўленьня сельскай
гаспадаркі Ваўкавыскага райвыканкаму –
начальнікам аддзелу вытворчасьці і
перапрацоўкі прадукцыі жывёлагадоўлі
Ваўкавыскага аграпрамысл овага
аб’яднаньня. Кіраваў Ваўкавыскім саўгасам-
тэхнікумам (1990-1997). Працаваў першым
намесьнікам старшыні – начальнікам
упраўленьня сель скай гаспадаркі
Ваўкавыскага райвыканкаму, старшынём
райвыканкаму (1997-2001). З 2001 году да
перапрызначэньня – першы намесьнік
стар шы ні  .
      Клопатаў у Івана Іванавіча – цэлы абярэмак.
Неўзабаве вясна і новая сельскагаспадарчая
крутня. Адно пасьпявай у сё кантраляваць і
прымаць добрыя пастановы. А што ня так –
спытаюць, як мае быць. Адыход з ранейшых
пазыцыяў працягваецца. Здае жывёлагадоўчая
галіна Гарадзеншчыны. Пра гэта нядаўна
гаварылася на абласным сэмінары ў Смаргонскім
раёне. Паводле велічыні сярэдняга надою на
карову за 9 месяцаў  даганяе, можна сказаць,
дыхае ў  патыліцу, тая ж Меншчына (2.309 кг
су праць 2.368 на Гарадзеншчыне). У
сьвінагадоўлі паводле паказьнікаў за верасень

нас апярэдзілі Гомельская і Віцебская вобласьці
(!). Вось і чухай патыліцу, кіраўнічы кадр! Тым
болей, што запасы корму  ў многіх раёнах
Прынёманскага краю склаліся дастатковыя,
нават ніжэй міну лагодніх абсягаў. А зіма, у
існасці, яшчэ не пачыналася. Няўжо так старанна
жалі, што забыліся пра траву, якую трэба касіць,
і жывёлу, якую трэба карміць у зімова-стойлавы

 Верасень падкінуў яшчэ адну непрыемнасьць:
114 прадпрыемстваў сельскай гаспадаркі (у
вобласці іх за 300) - стратныя. Страты склалі 7,4
млрд.ру блёў. Крэдытарская пазыка – 229,7

Таксама зь лютага 2002 году  намесьнікам
старшыні аблвыканкаму працуе Аляксандр
Радкевіч. Ён абавязаны забясьпечыць аналіз,
распрацоўваньне і ў караненьне агульнай
стратэгіі сацыяльна-эканамічнага разьвіцьця
вобласьці. Ужыцьцяў ляе кіраўніцтва
прамысловым комплексам, сфэрай гандлёвага ды
бытавога абслу гоў ваньня, сыстэмай
цэнаўтварэньня, разьвіцьцём                                   .
    Радкевіч Аляксандр Міхайлавіч нарадзіўся

ў в. Пагарэльшчына Смаргонскага р-ну.
Беларус. Скончыў Менскі радыётэхнічны
інстытут. Інжынэр-канструктар-тэхноляг
радыёапаратуры. Працаваў інжынэрам в/а
“І нтэграл” (Менск ),  інжы нэрам-
электроньнікам, старшым інжынэрам-
электроньнікам, старшым інжынэрам-
матэматыкам, кіраўніком групы аддзелу
аўтаматычных сы стэм кірав аньня
вытворчасьцю, начальнікам аддзелу
тэхнічнага забесьпячэньня сродкаў
вылічальнай тэхнікі Смаргонскага заводу
аптычнага станкабудаваньня (1979-1998). З
1998 па люты 2002 году – генэральны
дырэктар в/а “Смаргонскі завод аптычнага
станкабуд ав ань ня”.  .
  Новы намесьнік таксама мае галаўны боль.
Абсяг прамысловай вытворчасьці ў  цэнах
супраць студзеню-верасьню 2001 году
павялічыў ся толькі на 0,1 працэнту. Можна
радавацца ў зросту абсягаў вытворчасьці ў 14
раёнах вобласьці і Лідзе. Аднак прамысловыя
прадпрыемствы Гародні, Дзятлаў скага,
Астравецкага і Слонімскага раёнаў не дасягнулі
абсягаў вытворчасьці аналягічнага пэрыяду
міну лага году. Скарацілі вытворчасьць
прадпрыемствы лёгкай (на 10,%), паліграфічнай
(на 5, 8%), хімічнай і нафтахімічнай

пармыслов ас ьці  (на 5, 4%),
электраэнэргетыкі (на 3,4%), мукамольна-
крупяной і камбікормавай прамысловасьці
(на 0,6%). Ці трэба гаварыць, што асноўныя
вытворчыя магутнасьці стаяць якраз у
Гародні. З 268 улічаных прадпрыемстваў
павялічылі выпуск прадукцыі 177 (66%), а
скарацілі абсяг вытворчасьці 88
прадпрыемстваў. Паводле стану на 1-га
кастрычніка на складох засталося гатовай
праду кцыі на 90,7 млрд. ру блёў, што
складае 64 працэнты ў сярэднемесячным
абсязе вытворчасьці. На адпаведную дату
2001 году гэты паказьнік складаў  48,2
працэнту. Вось і параўноўвайце, рабеце
высновы, што і да чаго. Можна нават

скласьці ў ласны прагноз на бліжэйшу ю
будучыню: абвал будзе працягвацца, а цэны на
тавары і паслу гі - расьці.         .
  Відаць з у сяго, што кадры ў нас паводле
аду кацыі і спрактыкаванасьці нязгоршыя. Але
эканамічная сыту ацыя ў краіне такая, што
гераічным парывам нават намесьніка старшыні
аблвыканкаму ня здужаеш. Мала мець таленту
кіраўніка, уласныя ідэі і прабівальную сілу,
“сваіх” людзей у міністэрствах. Ёсьць праблемы,
якія не разьвязваюць на роўні Гарадзеншчыны.
Пільна патрэбныя кардынальныя і цьвёрдыя, але
непапулярныя ў народзе рэформы. На такі мужны
крок трэба адважыцца найпершым кіраўніком
краіны. А гэта, шчыра кажу чы, праблематычна,
бо можна страціць электарат, гэтак патрэбны ў
выбарах. Выбары ж у мясцовыя Саветы,
прызначаныя на 2-га сакавіка будучага году. Так
што, палітычны разьлік, як і раней, не састу пае
дарогу  эканамічнаму  прагматызму.
 Трэба моцна падумаць, калі безапэляцыйна
сьцьвярджаць, што кадры выракуюць усё. Будуць
спрыяльныя ў мовы, тады і кадры адыграюць
адведзену ю ім стваральну ю ролю.

Антон Лабовіч

аблвыканкаму.

прадпрыманьніцтва.

пэрыяд?

млрд. р.
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 “Змагацца ня супраць, а за”

Чытача зацікавіць, чым абумоўлена
зьяўленьне “Свайго ладу” менавіта

- Каб пра нешта пісаць – трэба хаця б
нешта вартае зрабіць.  Н ашай
арганізацыі ў жо дзесяць гадоў, за
плячыма ладны прасьцяг працы,
посьпехі і памылкі, падтрым адных
сяброў  і здрада іншых, у пэўненасьць
у ідэях і сумневы наконт пэўных рэчаў.
На зломе гістарычных пертурбацыяў,
зьменаў  на грамадзка-палітычным
полі насьпеў  час падзяліцца набыткамі
і напрацоў камі з больш шырокім
колам людзей.  “Свой лад” – гэта ня
толькі аповяд пра справы і дзеяньні
гарадзенскага аддзяленьня “Фонду  імя
Льва Сапегі”, гэта таксама аналіз і
кроніка найважнейшых падзеяў  у
рэгіёне, свой пагляд на рэчаіснасьць і
ў ладкаваньне мясцовага жыцьця,
весткі ад белару саў  з су межных
дзяржаў . Н ашая грамадзкая
арганізацыя носіць імя выбітнага сына
зямлі белару скай і мкнецца каб яе
справы былі  вартымі  і годнымі.

   На чым стаіць “Фонд імя Льва
С апег і”  сёнь ня?         .

- Па-першае, зазначу , што
абласныя аддзяленьні арганізацыі
маюць дастаткова аў таномнай
вольнасьці - дзякуй дэмакратычнаму
стату ту  ды цэ нтральнаму  офісу.
Безу моў на, самыя важныя і важкія
стратэ гічныя кіру нкі вызначаюцца
супольна, у сё астатняе – прэрагатыва
мясцовых філіяў. Па-дру гое, ку тнім
каменем, на якім гру нтуецца дзейнасьць
нашага рэгіянальнага аддзяленьня,
зьяўляецца Нацыянальнае Адраджэньне.
Ус е с прав ы і  к іру нкі  працы
падпарадкаваны ідэі ў сталяваньня
незалежнай, дэмакратычнай, заможнай
Беларусі. Дзеім зь перакананьнем, што
любы, нават самы сьціплы ў нёсак, у
с прав у  ду хоў най адбу дов ы
Бацькаў шчыны варты больш, чым
дэкляратыў ны папу лізм. За дзесяць
гадоў  існаваньня адбылася пэў ная
эвалюцыя кіру нкаў  працы. Калі на
пачатку  закладаньня “Фонду  Льва
Сапегі” пору ч з партнэ рствам зь
нефармаль нымі ру хамі  шырылася
су працоўніцтва зь мясцовымі ўладамі ў
рэчышчы дэмакратызацыі грамадзтва, то
зараз пав одле ідэ алягічных

перакананьняў супрацу ем пераважна зь
незалежнымі арганізацыямі, актыў нымі
плынямі, асобнымі людзьмі.      .

 Хто ёсь ц ь асно ўны мі

- За акрэсьлены час давялося
працаваць з многімі арганізацыямі.
Найбольш у далае партнэ рств а з
замежных асяродкаў  склалася зь
беластоцкім Цэнтарам Грамадзянскай
Аду кацыі  Польшч а-Белару с ь і
Ш чэ цінс кім Фондам Разьв іцьця
Мясцов ай Д эмакратыі.  Адныя
знаходзяцца на самым усходзе, другія на
самым захадзе Рэчы Паспалітай, у чым
можна ў гледзець пэўну ю сымболіку. З
айчынных арганізацыяў  маем су польныя
справы з усімі, хто дзеіць на падму рку
беларушчыны. Асаблівасьцю зяўляецца
тое, што значная частка шэраговых
сябраў  нашага згу ртаваньня самыя
зьяў ляюцца лідарамі  іншых

   Твая характарыстыка сёньняшняй
гр амад зка-пал іты чнай  сц эны. ..
- Відав очна, што цяперашняя

сыстэма ў лады ў  краіне перажывае
ў себаковы крызыс. Пра гэта столькі
напісана, што дадаткова тлу мачыць ня
варта. Зь іншага боку, апазыцыя таксама
знаходзіцца ў  крытыч ным стане.
Некаторыя пазадзяржаў ныя арганізацыі
нават пераў тварыліся ў  замкнёныя
касты, якія абслу гоў ваюць уласныя
патрэ бы с ваіх  с ябраў .  Я ны
прапаганду юць псэў далібэральныя
каштоў насьці, ігнаруючы нацыянальныя
вартасьці і чыньнікі. Прыкладам можа
слу жыць сьв едамая адмова ад
карыстаньня белару скай мовай. Я ж
у пэў нены, што прыносіць карысьць
грамадзтву сёньня можна, толькі калі
гру нту ес ь с я на падстав ов ых
нацыянальных  каштоў нас ьцях .
Мярку ю, што яшч э горш у  стане
палітычных партыяў,. Самыя партыі ў
выніку актыў най працы сьпэцслужбаў
расколатыя, многія добрыя ініцыятывы
папросту  бляку юцца і паралізу юцца ў
выніку інтрыгаў. Некаторыя партыі ўжо
адмаў ляюцца лічыць дзяржаў ну ю
незалежнасьць вышэйшай палітычнай

         Ці не занадта змрочны пагляд?
- Ня ў сё так безпэрспэктыў на.
Ёсьць моладзевыя ру хі, для якіх
у лас ь ців ыя нонканфармізм і
самаахвярнасьць у  змаганьн і за
вольнасьць Белару сі. Спакваля зноў
адбываецца гу ртаваньне асобных
людзей паводле падставовага крытэру  –
служэньня нацыянальнай ідэі. Да ўсяго,
наш народ, які так любяць бэсьціць
“аналітыкі”,  мае пэ ў ны маральны
патэ нцыял. Д зес яцігоддзе
незалежнас ьці , нях ай с абе не
паўнавартаснай напоўніцу, узгадавала
досыць шмат “ціхіх” патрыётаў. А для
актыў най часткі грамадзтва самае
важнае зараз – змагацца ня су праць, а
за. Упэўнены, што толькі з такім дэвізам
можна здабыць адпаведны высілкам

   Прагнозы на бліжэйшы час?
Падаецца, што надыходны 2003 год
станецца часам вялікіх шанцаў  на
зьмены да лепшага. Нездарма на гэты год
прыпадае столькі юбілейных у годкаў
падзеяў  гістарыч най значнасьці.
Галоў нае – працаваць стваральна,
пасьлядоў на, не шу каць ворагаў, а
гуртаваць аднаду мцаў. Разам з тым –
ць вёрда бараніць  нашыя
нацыянальныя,ку льту рныя і ду хоў ныя

рэаліі надзённая гутарка4

Чацьвёрты год Гарадзенскім аддзяленьнем “Фонду імя Льва Сапегі” кіруе
Уладзімір Хільмановіч. За гэты час арганізацыя захавала ранейшыя кірункі
працы, пашырыла дыяпазон сваёй дзейнасьці, знайшла новых партнэраў і
сяброў. Сёлетні год для асаблівы – дзесяць гадоў з часу заснаваньня. Самы
час  а гле дзе цца,  падс у ма ва ць,  скла сьці  пляны. . .      .

Распытваў рэдактар

ц япер ?

партнэрамі?

арган ізацыяў.  .

каштоў нась цю.

плён.  .

каштоў нась ці .
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На 2 сакавіка 2003 году прызначаны выбары ў мясцовыя саветы дэпутатаў Рэспублікі Беларусь. Пасьля абвяшчэньня
незалежнасьці краіны беларуская апазыцыя ня раз брала ўдзел у выбарах рознага кшталту. Фармат уплыву на
працэсы быў вельмі шырокі – ад байкоту да перамогаў асобных кандыдатаў  на парляманцкіх выбарах. Па сёньняшні
дзень вядуцца спрэчкі, якія з захадаў былі найбольш эфэктыўнымі. Зважаючы на тое, што мясцовыя выбары ўжо
даўно не выклікалі такога моцнага розгаласу, “Свой лад” плянуе зьмяшчаць розныя пагляды на праблему ў кожным
нумары.

Выбары ці ня выбары?
Звычаёвая

сыст эма выб араў
Рэспублікі Беларусь
паказвае, што хто б
ні  вы бі раўся, яго
выбера камісія. А
той камі сі і,  як
скажуць вышэй, так
яна і зробіць.  Аднак
перш, чым ісьці на
вы бары ,  трэ
вы брац ь камі сі і,
як ія будуць сядз ець на дзяльніц ах д ля
галасаваньня  і  “ лі чы ць гал асы” .
 Шмат хто кажа пра мясцовае самакіраваньне,
якое нібыта ё на тэрыторыі Беларусі і куды на
пачатку сакавіка наступнага году  адбудуцца
вы бары . .
   Перадусім трэ’ акрэсьліць пазыцыю органаў
мясцовага ўраду. Саветы мясцовых дэпутатаў
спрабуюць зараз заявіць пра сябе, як асноўную
част ку ланцуга мясцовага сам акіраваньня.
Аднак іх кампэтэнцыю можна падзяліць на
пачатк овую і  д ругасную.                 .
   П ачат ковая – гэта чы сьці ня вул іц аў,
правільнасьць забудовы, школьная адукацыя,
органы аховы здароўя, клопат пра бесхацімцаў.
Другасная роля палягае ў тым, што мясцовыя
органы часьцей  за ўсё выконваюць даручэньні
вы шэйшых к іранік оў.       .
   І таму, выбары ў мясцовыя органы ўлады я б
схарак тары заваў наст упны м спосаб ам :
   Ісьці, зразумела, трэба. Але толькі пасьля
зьмены заканадаўства. Калі мясцовыя органы
будуць нешта значыц ь у горад зе, тады
станавіцца д эпутатам   будзе прэстыжна!”
   За восем гадоў паразы апазыцыі на рознага
к шт ал ту выб арах  і ваганьні  рэйты нгу
палітычных партыяў, на маю думку, дэпутатам
на наступных выбарах лягчэй за ўсё будзе стаць
незалежным кандыдатам. Бо менавіта яны пры
незразумелай пазыцыі партыяў будуць мець
шанц ы на перам огу!              .

Ан дрэй  М ялешка,
старшыня Гарадзенскай філіі

Маладога Фронту

Улада сама ў рукі ня
 зваліцца

Браць удзел у мясцовых выбарах, ці
ня браць? На мой пагляд, усё залежыць як ад
палі тычных, юрыд ычных падстаў, так і ад
мэтаў, якія ставяць перад сабой палітычныя
парт ыі  д ы рухі .             .

Шт о даты кае палі ты чных д ы
юрыдычных асноў выбарчай кампаніі, то тут
галоўнае т ое, што, перш-наперш, мясцовыя
саветы ня ёсьць, у існасьці, органамі ўлады, і,
другое, што рэжымам выпрацаваны палітычна-
арганізацыйны мэханізм атрымання ўсякага
заказанага выніку ўсякай выбарчай працэдуры.

Гэта з начы ць, шт о незалежны
кандыдат у дэпутаты ня мае аніякіх шанцаў
прайсьці ў савет, калі таго не пажадае мясцовы

чыноўнік прэзыдэнцкай “вэртыкалі”. Але, калі
б нават незалежныя дэпутаты занялі ўсе пасады
¢ ñàâåöå, нават пасаду старшыні, то аніякага
ўплыву на мясцовае жыцьцё яны мець ня будуць,
бо саветы ня маюць ніякіх грунтоўных уладных
паўнамоцт ваў і ні як ага мэхані зм у
заб есьпячэньня рэалізацыі паўнамоцтваў.
Малюнак сумнаваты. Прыкладам, старшыня
нашага гарсавету надумаў дамагчыся рамонту
сама паразьбіваных вул іцаў і праездаў, узяў
машыну, перапісаў аб’екты будучага рамонту.
Але ў выканкаме яму сказалі, што няма грошай.
Гэт ым  пам кненьне і ск ончы лася…

Цяпер што да мэтаў апазыцыйных
партыяў. Можна ня браць  удз елу ў гэтых
выбарах. І ў наступных таксама. Можна проста
тусавац ца па кухнях альбо офісах, к алі хто
багаты на гранты. Спартовец, які не змагаецца
ў спаборніцтвах, ня стане чэмпіёнам. Палітык,
які не бярэ ўдзелу ў палітычным працэсе, не
ат ры мае ўл ад ы.          .

Так што, усё проста: улада сама ў рукі
ня з валі цц а.                .

Сяргей Самасей Пабягуць, каб
пагрэцца?

Падзяляю Заяву Сойму БНФ “Адраджэньне” і
Кансэрватыўна-Хрысьціянскай партыі – БНФ
“П ра аднос іны да пал іт ычнага ф арсу,
заплянаванага рэжымам Лукашэнкі пад назвай
“выб ары ў мясц овыя савет ы” .     .
Гэта дзіва дзіўнае, калі дэмакратычныя партыі
і рухі, не прызнаючы легітымнасьці рэжыму, на
злом галавы ляцяць, каб узяць удзел у выбарах,
арганізаваных паводле сцэнару  “вэртыкалі”,
якая абавязкова скарыстае гэты факт для
чарговай спробы прадэманстраваць сьвету свой
“д эмакрат ызм ”. А як  жа ж!  Пагляд зец е,
апазыцыянэры давяраюць уладзе, бяруць удзел
у вы барах!               .
Больш таго, вельмі мажліва, што разам з гэтак
званымі выбарамі адбудзецца і рэфэрэндум на
анэксію Бел арусі ў склад Расеі ці наданьні
цяперашняму прэзыдэнту нашай краіны права
кіраваць Беларусьсю да скону свайго жыцьця.
Усё бол ьш ві давочна, што гэт ак  званыя
дэмакратычныя лідары не самастойныя, але
шчыра адпрацоўваюць грашовую ласку як з
Захаду, так і з Усходу. Гэта марыянэткі ў руках
ворагаў нашай нацыянальнай дзяржавы. Яны
зусім ня супраць, каб Беларусь зноў стала
“Северо-Западным краем” у складзе Расеі.
Што да выбараў, то Выбарчы Кодэкс, зьменаў і
дапаўненьняў у які мы не дачакаемся, не пакідае
ані як іх шанцаў “чужым ” трапіц ь у
прад стаўнічыя органы. П асьля ўл аснага
ганебнага разгрому 2-га сакавіка 2003 году
“дэмакратычныя” гора-палітыкі зноў будуць
дзерці горла на цэлы сьвет пра фальсыфікацыі і
падтасоўваньне з боку ўлады. А хіба пра гэта
нявед ам а ўжо сёньня?               .
Лепшы  выбар – ня браць уд зелу ў фарсе.
Шараговыя партыйцы і актывісты грамадзкіх
рухаў не павінны плясьц іся з а сьляпы мі
павадырамі. Бо ям а буд зе дл я ўс іх ад на!

Валерый Задаля,
сябра Кансэрватыўна-Хрысьціянскай

партыі – БНФ.

Выбары як шанец
П ыт аньне брац ь
альбо не уд зел у
выбарах у мясцовыя
саветы  сёньня
вы гл яд ае як
нед а рэчнас ьц ь.
Б о л ь ш а с ь ц ь
парты йных лід араў
ўжо даўно
выказалася на гэтую
тэму. Поўным ходам
ідзе падзел акругаў…

Таму я асабіста ня маю ніякіх ілюзіяў наконт
рэальнай магчымасьці арганізацыі байкоту. Але
справа нават не ў магчымасьцях! Ці патрэбны
нам чарговы байкот? На працягу апошніх гадоў
апазыцы я канчат кова маргіналізавалася.
Згублена повязь з грамадзтвам, якое жыве сваім
жыцьцём, у той час як палітычныя партыі сваім.
Прадстаўнічая дэмакратыя палягае на тым, што
грамадзтва выбірае сваіх прадстаўнікоў, якія
праводзяць палітыку ў іх інтарэсах. Каго сёньня
прадстаўляюць гарадзенскія філіі палітычных
партыяў? Ад каз вельмі прост ы. Інтарэсы
некалькіх д зесяткаў сваіх сябраў. Пазыцыя
“народ хворы” і  “народ дурны” прывяла да
немагчымасьці наладзіць дыялёг з грамадзтвам.
Безумоўна вялікую ролю ў гэтым адыграла, і
грае па сённяшні дзень, інфармацыйная блякада
ў якой знаходзяцца лідары апазыцыі. Але гэтай
блякадай не растлумачыш невядомасьць
апазыцыянераў па месцы свайго жыхарства, у
гарадох і  вёсках.                                .
Нават у сёньняшніх умовах магчыма перамагчы.
Як чалавек, які з айм аўся назіраньнем на
прэзыдэнцкіх выбарах, магу адзначыць, што
сёньняшняе заканадаўства стварае магчымасьці
для маніпуляцыяў. Але, калі за кандыдата
прагаласавала 70 адсоткаў выбарнікаў пры

Калі разглядаць мясцовыя выбары як крок у
стратэгіі заваёвы даверу, як крок да пераняцьця
¢ëàäû, òî íåóäçåë ó ³õ - сьмяротная памылка.
Іншая рэч, што бязь зм енаў у т акт ыц ы,
апазыцыя ня мае шанцаў на перамогу. Калі і
надалей дзейнасьць палітычных партыяў будзе
ск іраваная ВЫК ЛЮЧН А на арганізац ыю
сьвяткаваньняў угодкаў гістарычных падзеяў,
гэта значыць, што такая апазыцыя хутка сама
станецц а гі ст арычны м эк спанат ам .

наяўнасьці, назіраньня, прынамсі, такога, якое
было ў час прэзыдэнцкіх выбараў, адабраць у
яго перамогу практ ычна нем агчы ма.

Што ёсьць альтэрнатывай мясцовым выбарам?
Чаканьне чарговых прэзыд энцкіх выб араў?
Ры хтаваньне рэвалюцы і? Цікава было б
д авед ац ца адк аз .           .
Мясцовыя выбары - гэта шанец. Ці здольныя
гэты шанец выкарыстаць мясцовыя лідары
пакажа ўжо блі жэйшы час.                 .

журналіст “Местного Времени”
Андрэй Адляніцкі,
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.. .Я  разу мею, што меў  на ў вазе
праваабаронца Гары Паганяйла, калі
сказаў  на адным з су довых паседжаньняў
нашага зь Міколам працэсу : “Хімія” – гэта
самая зьдзеклівая форма прыніжэньня
асобы”.  Ад с ябе магу  дадаць –
антычалавечая і цынічная. Гэта маленькая
самастойная дзяржава, дзе начальнік –
прэзыдэнт, бог і д’ябал ў  адной асобе, і
толькі ад яго,  ад ягонага настрою,
жаданьняў, ад ягоных праблемаў з жонкай
залежыць, ці атрымаеш ты годную працу,
ці адпусьцяць цябе на выходныя дахаты,
ці, у рэшце,  захоча ён у бачыць у  тваім
жыць ці  што небу дзьяшчэ , акрамя
напісанага ў  абв інаваў чым выраку.
На “хіміі”  можна вытрымаць у с якія
фізычныя цяжкасьці, тут невыносна духова
і псыхалягічна. На маіх вачох ламае Сяргея
з Гомелю, звыч айнага 30-гадовага
здаровага му жыка. Ён прыйшоў  сюды
пасьля мяне, таму  я назіраю гэту ю
чалавечу ю трагедыю, што называецца, “у
жывым эфіры”. У Сяргея дома маладая

Іспыты па “хіміі”
(урыўкі зь дзё ньніка Паўла М ажэйкі,
журналіста, асуджанага да абмежаваньня
волі  за “паклё п на  прэ зыдэ нта ” )

жонка і сын. Калі ён пра іх гаворыць, мне
здаецца, што ён гатовы зараў сьці. Самае
страшнае, што яшчэ ў чора Сяргей біўся за
сваё жыцьцё, дайшоў  да Вярхоўнага суду  і
зрабіў  у  прынцыпе немагчымае –
“скасьціў” свой тэрмін з 7 гадоў рэальнай
турмы да 4 гадоў  “хіміі”. А сёньня Сяргей
мае ў жо тры парушэньні – за п’янку, яшчэ
адно – і яго могу ць “закрыць”, то бок
адправ іць у  запраў дну ю  ту рму .
.. .Я  пач ынаю ў сёй св аёй іс тотай
ненавідзець жлобінскі вакзал, ненав ідзець
ціха, але  люта. Амаль штодня а 5-ай вечара
я пераходжу  церазь ягоныя каляіны, якраз
у  той момант, калі адходзіць цягнік Адлер
– Рыга з прычэпнымі вагонамі да Гародні.
Аднаго разу  ў сьведаміў, што голас
вакзальнай дыктаркі дзіў ным чынам
нагадвае мне голас су ддзі Тацяны Клімавай
у  дзень абвяшчэньня прысу ду. Але я
вытрымаю, не зламаюся. Мне трэба
вытрымаць. Я абавязкова вярну ся.
Вярнуцца трэба. У Гародню. Мне ёсьць там
каму  гляну ць  у  воч ы.  .
...Слухалі на “Свабодзе” разьв італьнае
інтэрв ію Славаміра Адамов іча. Хлопцы
паклікалі: “Ідзі, – кажу ць, – яшчэ адзін твой
зьязджае”. Расказаў, што крыху  знаёмы з
Адамов ічам, ведаю творчасьць, лёс. Далей
слу халі амаль бяз кпінаў, але зышліся на
адным: права выбіраць, дзе жыць і як, мае
абсалютна кожны, але толькі ня той у
Белару сі, хто піша запальныя вершы, якія

робяць сваім сьцягам маладыя галовы.
...Днямі выпусьцілі на волю майго калегу
па лесапілцы – Мікіту. Ён праседзеў  ту т 2
гады,  дзень у  дзень. Разам ішлі да
аўтобу снага прыпынку. Кажа, што ніяк ня
можа сабе ў яв іць, што ў жо на волі.
Прачынаецца ўночы ад жаху, што праспаў
праверку. Я спытаў, што ён зробіць у
першу ю чаргу. Ён адказаў мне: “Нап’юся”,
– гэта значыць, зробіць тое, што афіцыйна
забаранялася  яму  2 гады.  .
...Некалькі  разоў  пад вечар у  пакоі
станав ілася неяк страшэнна ду шна,
хацелася проста... разарваць сьцены.
Нешта падобнае, напэ ў на, пав інны
адчуваць хворыя на кляўстрафобію. Я тады
пачынаў  ху тка хадзіць па пакоі, заклаўшы
ру кі за сьпіну, выскачыў  на калідор і
некалькі разоў  прайшоў ся ту ды-сюды.
Нешта падобнае бачыў  у  Гарадзенскім
заапарку, а таксама на гарадзенскай крытай
турме, якую з ласкі міліцыі некалі наведаў
дзеля напісаньня артыку лу. Я бачыў  там
камэры, дзе прагульваюцца асу джаныя.
Яны так ху тка хадзілі ўзад-уперад, рабілася
ў ражаньне, што “зэкі” кідаюцца на сьцены.
Ня лепш выглядаў, напэў на, і я ”.

З  Жлобінскай Папраўчай установы
адкры тага ты пу  № 1
ас уджаны ,  але в оль ны ду хам,

Пав ал Мажэйк а

Фільм пра “ПАГОНЮ”
атрымаў прэмію       ю
Фільм польскай тэлевізіі “ПАГОНЯ за

праўдай” атрымаў прэмію Press
Freedom Awards 2002.

 Ляў рэ атам прэмі і с таў  жу рналіст
Беластоцкага тэлебачаньня Юры Каліна.
Сту жка пра зьнішчэньне газэты ПАГОНЯ
і су д над жу рналістамі Паў лам Мажэйкам і
Міколай Маркев іч ам.  У  фільме
выкарыстаныя эпізоды з судовых працэсаў,
рэпартаж з “хіміі”,  інтэрвію з асу джанымі
жу рналіс тамі.  .
  Урачыстае ў ру чэньне прэміі  адбывалася
10 лістапада ў  Вене.
Падчас конку рсу  ўсе  журналісты найбольш
цікав іліся справамі ПАГОНІ і наогу л
свабодай слова ў Беларусі, - сказаў Каліна.
- І самае важнае, што дзякуючы гэтай прэмі,
і  я маю згоду, каб зрабіць дру гу ю частку
фільма пра ПАГОНЮ і дэмакратыю ў
Белару с і.  .
   Прэмія прызначана аў с трыйс кім
аддзелам с у с ьв етнай арганізацыі

“Рэпарцёры бязь межаў ” для жу рналістаў
краін,  як ія с тану ць кандыдатамі  ў
Эў разьвяз. Жу ры прызначыла тры
ў знагароды:  апроч  Юры Каліны іх
атрымалі  прадстаўнікі Вугоршчыны і Чэхіі

Чэхі пра ПАГОНЮ
   Новым тэрмінам – “кібердысідэнты”
назваў гарадзенскіх журналістаў
інтэрнэт - газэты ПАГОНЯ чэскі
партал www.belarus.cz, прысьвечаны
падзеям на Беларусі.           .   .
  “Інтэрнэт - дысідэнты да гэтага часу
невядомы на Белару сі ровень. Ужо
прайшоў  некаторы ч ас ,  як  у
лу кашэнкаў скай Белару сі існу е інтэрнэт –
старонка, якая змагаецца супраць волі
моцных гэтай улады і су праць нагляду
тайнай паліцыі КДБ”, - паведамляе
www. b el ar us. cz.  .
   Апроч гэтага зьмешчаны агляд падзеяў,
прысь веч аных  апошнім в ыклікам
гарадзенскіх жу рналістаў  у  міліцыю і
інфармацыя пра прэс-канфэрэнцыю ў
масках, якая адбылася 12 лістапада 2002-
га году .             .

Андрэй Мялешка

“Мы чакаем вас!”
   10 сьнежня спаўняецц а 100 дз ён як
журналісты газэты ПАГОНЯ Павал Мажэйка і
Мікола Маркевіч, асуджаныя за паклёп на
прэзыдэнта Рэспублікі Беларусь, знаходзяцца за
кратамі. Супрацоўнікі  ПАГОНІ зьвярнуліся да
грамадзтва з заклікам падтрымаць асуджаных
журнал істаў.  .
  ПАГОНЯ ўц ы разасл ал і лі ст ы, у які х
заклікаюць чытачоў газэты, прадстаўнікоў СМІ
і недзяржаўных арганізацыяў даслаць Паўлу і
Міколу паштоўкі з простымі словамі падтрымкі.
“Павал, Мікола - мы чакаем вас!” – такі дэвіз
ак цы і.   .
 “Лісты, што прыхозяць да нас з Міколам з усёй
Беларусі - гэта ня толькі велізарная маральная
падтрымк а. Нашыя суддзі , пракуроры  і
турэмшчыкі пачынаюць разумець, ш то за
іхнымі  дзеяньнямі сочыц ь пі льнае вока
беларускага грамадзтва. Гэтыя лісты для іх,
як «чырвоныя сьцяжочкі», - лічыць Павал
М ажэйка. .
   Першую акцыю падтрымкі сваіх калегаў пад
назвай “ Хлопцы , м ы з  вамі”  журналісты
ПАГОНІ зарганізавалі 1 лістапада. Пад час яе
асуджаныя журналісты атрымалі больш 200
паштовак з цёпл ымі словамі ад прост ых
грамадз янаў к раіны.        .

Алеся Сідлярэвіч

пагоня
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      Калі пасьля выбараў 1990 году ў выбарныя
стру кту ры ў лады ў вайшлі апазыцыйныя
камуністычнай большасьці дэпутаты ды сталі
стварацца дэмакратычныя дэпутацкія гру пы,
якія складалі 20-25% дэпутацкага корпусу таго
ці іншага роў ню, перад апазыцыяй паўстала
пытаньне набыцьця тэарэтычнах ведаў і
практычнага дос ьв еду  ў  галінах
парлямантарызму, публічнай дзейнасьці,
мясцовага самакіраваньня і іншых, пра што ў
савецкай сыстэме не было і гаворкі.
   Самааду кацыя ўпаасобку не магла даць
плённых і ху ткіх вынікаў, таму сталі шу каць
іншых мажлівасьцяў . Перш-наперш,
зьвярну ліся да адпаведнага досьведу
бліжэйшых су седзяў, спачатку палякаў, а
потым – літоўцаў, латышоў, немцаў, украінцаў,
расейцаў , іншых.                               .
   На адной канфэрэнцыі з праблемаў
мясцовага самакіраваньня, якая на пачатку 90-
х адбывалася ў  Беластоку  з удзелам
дэмакратычных дэпу татаў  тагачаснага
белару скага парляманту  Голу бева,
Баршчэў скага ды іншых, а гэтаксама  -
прадстаўнікоў  дэмакратычных дэпутацкіх
групаў мясцовых саветаў з у сёй Белару сі
высьпела ідэя стварэньня грамадзкай
арганізацыі, якая б дапамагала ў наладжваньні
кантактаў для абмену досьведам і ў  адукацыі
ня толькі дэпу татам, але і су працоўнікам
выканкамаў скіх стру кту р, асабліва ў
вывучэньні замежнага досьведу арганізацыі
мясцовага самакіраваньня ды камунальнай
гаспадаркі. Менав іта гэтая ідэя знайшла
рэалізацыю ў стварэньні Фонду Падтрымкі
Дэмакратычных Рэформ імя Льва Сапегі,
заснаванага групай дэмакратычных дэпутатаў
з розных гарадоў Белару сі на чале з дэпутатам
Менскага гарсавету  Георгіем Куневічам.
   Фонд распачаў сваю дзейнасьць у 1992 годзе,
ствараючы абласныя філіі і прадстаўніцтвы ў
розных гарадох ды мястэчках Беларусі. Апроч
шырокай аду кацыйнай дзейнасьці Фонд
разгарнуў  пэрспэктыў ную працу экспэртнай
групы, у  яку ю ў ходзілі юрысты, сацыёлягі і
эканамісты на распрацоў ваньне канцэпцыі
рэфармаваньня мясцовага самакіраваньня. У
1994 годзе праца над канцэпцыяй завершылася
выпрацаваньнем альтэрнатыўнага праекту 5-
га разьдзелу  Канстытуцыі Беларусі і пакету
законапраектаў, скіраваных на рэфармаваньне.
Канцэпцыя Фонду  адлюстроў вала ду х

Эў рапейс кай хартыі мяс цов ага
самакіраваньня (якую, дарэчы, упершыню
пераклалі на белару скую мову і апублікавалі
ў Белару сі Фондам імя Льва Сапегі), актыўна
праводзіла ідэю субсідыярнасьці праз
разьмеркаваньне кампэтэнцыяў мясцовых
органаў рознага роўню, разумеючы мясцовае
самакіраваньне як права і здатнасьць
мясцовых су польнасьцяў  да кіраваньня ў
у лас ных  інтарэс ах .            .
  Але як ведама, Вярхоў ны Савет прыняў
афіцыйны праект Канстыту цыі і не ўлічыў
прапановы Фонду. Гэта быў  крах мясцовага
самакіраваньня ў  Белару сі, якое пазьней
шэрагам дэкрэтаў  Прэзыдэнта Белару сі і,
зрэ шты, Законам 2001 году  лягічна
падмянілася “мясцовым кіраваньнем”.
   Разам з законьніцкай дзейнасьцю на
распрацоў ваньне канцэпцыі рэфармаваньня
мясцовага самакіраваньня Белару сі і яе
папулярызацыі сябры Фонду хутка адчулі, што
рэформа ня можа адбыцца бяз пэўных зьменаў
у  філязофіі і псыхалёгіі грамадзтва, бо
галоў нае ў  самак іравань ні - гэ та
дэцэнтралізацыя ў лады праз пашырэньне
кампэтэнцыяў мясцовага самакіраваньня. Але
выхаванае на прынцыпах “дэмакратычнага
цэнтралізму” грамадзтва  ня здольнае прыняць
дэцэнтралізацыі. Як ня здольнае прыняць
асноў нага прынцыпу  дэмакратычнага
грамадзтва – прынцып су бсыдыярнасьці,
дапаможнасьці, калі супольнасьці ніжэйшага
роўню могуць кіраваць сваім жыцьцём самыя,
а дзяржава і іншыя супольнасьці дапамагаюць

ім, але не падмяняюць. Дзесяцігоддзі савецкай
улады панішчылі ў нашых су айчыньнікаў веру
ў уласныя сілы, здольнасьць арганізоўвацца ў
супольнасьці дзеля самастойнага разьвязаньня
св аіх праблемаў , ць вёрдась ць  у
патрабаваньнях да выканаў чай улады
выконваць свае абавязкі і, перш-наперш,
с лу жыць  ч алавеку !          .
   Цяперашняму  прадстаўніку  Польшчы ў
Эўрапарляманце Ежы Рагу льскаму, які 20
гадоў  працаваў  над рэформай мясцовага
самакіраваньня Поль шчы ў  у мовах
каму ністыч най дзяржав ы, у далося
зрэалізаваць сваю ідэю ў 90-х гадох дзякуючы
таму, што польскаму грамадзтву ўдалося
захаваць здольнасьць да ў тварэньня
грамадзянскіх  су польнас ьцяў  і да
салідарнасьці ў разьвязаньні сваіх праблем ў
у мовах каму нізму  празь дзейнасьць у
парафіях,  захаваньне хрыс ьціянскіх
традыцыяў  і адданасьць дэкалёгу.          .
   Нам цяжка зразумець, што нашыя вуліцы
павінны быць бясьпечнымі, асьветленымі,
чыстымі і забру каванымі (але ня ў выніку
дзяржаўнага бандытызму, калі дзяржаўныя
структуры рэкетам здымаюць грошы з нашых
суграмадзянаў-прадпрыманьнікаў замест таго,
каб зарабляць на гэтыя патрэбы), дамы
цёплымі, мэдыцына прафэсійнай і зычлівай,
школы добрымі і здольнымі даць веды для
паступленьня ў ВНУ,  а мы прыхільнымі адзін
да аднога, бо гэта патрэбна нам  а ня нейкаму
чыноў ніку, нейкай “у ладзе”, якая існуе на
нашы грошы і з нашага выбару. Калі б мы гэта
зразумелі, у  нас не было б міліцэйскіх
пастарункаў у  будынках выканкамаў, мы б не
хадзілі зь ліхтарыкамі  па  вуліцах увечары, не
ахіналіся б у паліто на працоў ных месцах у
міжсэзоньне, не адчувалі б сябе ў небясьпецы
на вуліцах гораду, не… можна яшчэ доўга

   Дык можа паспрабу йма ву чыцца жыць
разам, радавацца посьпехам суседа і спачуваць
яго няў дачам, шу каць агульныя інтарэсы,
праблемы і разам іх зрэалізоў ваць,
разьвязваць, прымушаць уладу служыць нам і
разам бу даваць лякальную супольнасьць!
   І хай шлях нашай грамадзянскай навукі мы
пройдзем разам з Гарадзенскім аддзяленьнем
“ Фонду  імя Ль ва Сапегі”.     .

сябра Рады Гарадзенскага абласнога
аддзяленьня “Фонду імя Льва Сапегі”

Тацяна Маліноўская,

працягваць.

   З сьнежня 2002 году
Гарадзенскае абласное
аддзяленьне грамадзкага
аб’яднаньня “Фонду імя
Льва С апег і” разам  з
Цэнтарам Грамадзянскай

адукацыі Польшча – Беларусь распачынаюць
заняткі ў Школе мясцовага самакіраваньня.
Рэалізоўвацца праграма мярк уецца на
Гарадзеншчыне і Беласт оччыне.     .
    За апошнія гады адбылося дастаткова семінараў
і сустрэчаў, на якіх разглядаліся праблемы існага
стану мясцовай улады, заканадаўчыя аспэкты,
пытаньні трансфармацыі ладу ад аўтарытарызму
да дэмакратыі.  Адбылася значная мультыплікацыя
ведаў і ўяўл еньняў пра сыстэму мясцовага

самакіраваньня. Больш відавочнымі сталі кірункі
далейшай працы. Выходзячы з набытага досьведу,
Гарадзенскае аддзяленьне “Фонду імя Льва Сапегі”
здольнае наладзіць навучальную рыхтоўлю
грамадз ка-паліт ычны х лі дараў.    .
   Адбор навучэнц аў у Грам адзкую Шк олу
мясцовага самакіраваньня адбываец ца на
конкурснай падставе. Галоўнымі крытэрамі такога
адбору стануць: рэальны аўтарытэт кандыдата ў
сваім рэгіёне, прыналежнасьць да грамадска-
палітычных рухаў, адданасьць дэмакратычным
паглядам, канкрэтны досьвед і жаданьне падвышаць
свой прафэсійны ровень. Выпускнікі Школы па
заканчэньні навучальнай праграмы атрымаюць
адпавед ныя пасьведчаньні і

   Грамадзкая школа мясцовага
самакіраваньня будзе дзеіць на
стацыянарнай аснове ў Гародні.
Дзеля больш эфэктыўнай працы  з
улікам асаблівасьцяў канкрэтнага
рэгіёну і зважаючы на праблемы частага збору
навучэнцаў у Гародні, частка праграмы будзе
зрэаліз аваная ў выгл ядзе выяз ных

Грамадзкая Школа мясцовага самакіраваньня –  праз адукацыю да зьменаў

сэртыф ікат ы.

з анят каў.

Складаць свае прапановы можна на адрас:
230023 г. Гродна, а/с №121, празь інтэрнэт:
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Паспрабуем вучыцца разам

альбо праз тэлефоны:
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   Н адых одны год пазнач аны ў
кален дары юбі леямі  в я лік іх
нацыянальных падзеяў. Белару ская
грама дзкас ь ць ,  незалеж на ад
пав одзінаў  дзяржаў най у лады, як ія
могу ць быць непрадказальнымі, бу дзе

адзнач а ць  85-ыя ў годк і  з дня
абвяшчэньня Белару скае Народнае
Рэспу блікі (25 сакав іка 1918 году ) і 140-
ыя ў годк і з пачатку  нацыянальна-
вызвольнага паў станьня 1863 году. У
ХХІ стагоддзе Белару сь крочыць  пад
сав ецка-каму ністычнай сымболікай.
Цэнтральныя пляцы нашых  гарадоў  і
мястэ чак  запоў неныя помнікамі не
нацыянальным героям, а правадыром
крывавага баль шав іцкага рэжыму  -
Леніну, Дзяржынс каму  ды іншым.  У
Сь в іс лач ы мясцов ыя ў лады нав ат
у сталяв алі помнік Сталіну.  Гэта
справядліва абу рыла многіх. Між тым
розьн іцы паміж Іосіфам Сталіным і
Ўладзімірам Леніным ан іякай. Лен ін
стварыў  нароў н і з Г ітлерам адну  з
дзьвюх найзлачыннейшых ідэалёгіяў  у
гісторыі сьвету. Тэрарызм, як масавая
зьява паў стаў  менав іта ў  бальшавіцкай
Расеі  пас ьля  Кастрычніцкага пу тчу
1917 году. Першыя канцэнтрацыйныя
лягеры для іншаду мцаў  былі створаныя
менав іта пры Леніне. Сталін працягваў
“разь в ів аць” ву ч энь не маркс ізму -
лен інізму. Цана такой “тв орчасьці ” -
мільёны ахв яраў  з розных народаў.
   Гэ тай восеньню ў  Гародні ў зь нікла
ініцыятыва ў шанаваньня белару скіх
сьвятаў  і нацыянальных герояў.  Па-
першае ,  прапану ецца зь мяніць
найменьне цэнтральнага пляцу  гораду
з “плошчы Леніна” на “пляц Волі”
альбо “Пляц Н езалежнасьці” . П а-
дру гое, дэмантаваць помнік Леніну. Па-

Ленін жыў, Ленін  жыве, Ленін будзе замінаць жыць?
трэцяе, у с таляваць на цэнтральным
пляцы помнік Касту сю Каліноў скаму,
кіраўніку  вызвольнага збройнага чыну
1863 году . Па-ч ацьвертае, гарадзкім
у ладам прапану ецца ў  2003 годзе
распрацав аць шыроку ю  праграму
ў рачыстасьцяў  і ўшанаваньняў з нагоды
памятных датаў. Сёньняшнія гарадзкія
ў лады Гародні  скрайне нэгатыў на
ставяцца да ў сяго белару скага. Варта
ў згадаць хоць забароны апошніх гадоў
на ву лічнае сьвяткаваньне Дня Волі. Ці
рас еізацыю гарадзкіх школаў.
Спадзеваў на станоў чы разьвяз
набале лых  ідэ аля гіч ных
праблемаў  сёньняшняй у ладай
Гародні  мала. Але кропля
точыць  камень .          .

    Каменныя ды бронзав ыя
ідалы ч ас оў  ко лішн яй
антыхрыс ьціянскай савецкай
у лады працягваюць  стаяць.
Найбольшы розгалас выклікала
прапанова дэмантаваць помнік
Леніну. Сюжэты пра яе прайшлі
нав ат па трох  тэ лев із іях :
Гарадзенскай,  Белас тоцкай і  АН Т.
Стаў лень не да ін іцыятывы рознае.
Каму ністы кінуліся зьбіраць подпісы за
недатыкальнасьць І льіча. Белару скія
патры ёты падт рымв аюць  ідэ ю
ідэалягічнага ачышчэньня. Бальшыня
ж, як заў жды, выяў ляе абыякавасьць.
Многія з гэтай баль шыні нав ат не
заду мваюцца, што ў  імя  “вялікага
Леніна” вывозілі іх бацькоў  і дзядоў  “ад
родных ніў,  ад роднай хаты” і нішчылі
тады ў  савецкіх канцлягерох. П омнікі
Леніну  на белару с кай зямлі –  гэ та
зьдзек з памяці многіх няв інна забітых

 “Это наша история” - “глыбакаду мна”

ць вердзяць іншыя.  Так,  гэ та нашая
гісторыя, якая му сіць нагадваць нам пра
тое , як  Лен ін  с п рыч ыніў с я  да
Берас ьцейс кай дамов ы 1918 году  і
Рыскай дамовы 1921 году . П аводле
гэ тых  ганебных  пактаў  белару ск ія
абшары рэзалі па-жывому, спрадвечнай
белар у с кай тэ р ыторыяй Ленін
гандляваў  як разьменнай манэтай. А
яшч э нашы веды даводзяць нам, што
Уладзімір Ульянаў  ніколі  не бываў  у
горадзе над Нёманам, за што ж тады

яму  такая пашана -  цэнтральны пляц.
Гэта ў жо - калі  рабіць пагляд чыс та з
факталягіч нага боку .        .
   “Пав інны су існаваць розныя помнікі
ў с іх э пох ” -  гэта ў жо тэза найбольш
“продвину тых”. Але, літасьцівы Божа,
коль к і  ў  нас  у  кра іне помнікаў
нацыянальным героям і колькі аднаму
Леніну ? Ды ў  якіх месцах? Заір Азгу р,
адзін зь ведамых белару скіх савецкіх
арх іт э ктараў  з ь ляп іў  а днаго
Каліноў с кага (той с амы с ьціплы
сьв іслацкі  бюсьцік) і колькі  дзесяткаў

  “Трэба займацца су р’ёзнымі рэчамі,
прыкладам, э каномікай”  –  робяць
заў в агу  прагматыкі  (ніхто, зрэшты ня
прагне ў лады так ,  як  тыя,  што
называюць сябе прагматыкамі). Гэта мы
ў жо таксама праходзілі. Яшчэ першыя
саветы падзялілі інтэлігенцыю на
“тру дову ю” і бу ржу азну ю.  Гэтая
“тру довая” “интеллигенция” пась ля
любіла паў тараць “работать надо!”.
   Астатнім часам, трэба аддаць
належнае, гарадзк ія ў лады шмат
займаюцца ў парадкаваньнем гораду.
Можа насьпеў  час і духовага катарсісу ?
Калі адбудоў ваюцца храмы, а на ву ліцах
стаяць помнік і таму , паводле чыёй
ідэ алёгіі  іх  ру йнавалі,  хіба гэта
с у мяшч аль на? .
    Зь мена помнікаў  – гэта ня прос та
патрэба часу. Гэта яшчэ падкрэсьленьне
таго, хто мы ёсьць, куды мы ідзем. І што
застанецца пас ьля  нас насту пным

Уладзімір Хільмановіч

мастацтва эпохі сацрэалізму

Ільіч гатовы зысьці

помнікі

людзей.
Ільічоў.

пакаленьням...

Бюст  Каліноўскаму ў СьвіслачыБюст  Каліноўскаму ў Сьвіслачы

мастацтва эпохі сацрэалізму



“Мэры” і чужыя намеры
 Як хутка нашаму  люду прышчапляецца
ў сё чу жароднае. Прыкладам, хоць бы
наймень ні  с ёньняшняй мяс цовай
выканаў чай у лады. Літаральна ў се
белару скія  газэты так і стракацяць
у сялякімі “мэрами” ды “гу бернаторами”.
А між тым, гу бернатары зьяв іліся на
тэрыторыі Белару сі толькі ў 1772 годзе,
калі яе землі былі занятыя Расейскай
імпэрыяй. Крыху пазьней было ўведзена
гу бэрнскае кіраваньне як калегіяльны
орган кіраваньня агульнай кампэтэнцыі (на
Гарадзеншчыне ў  1802 годзе) .
Гу бэрнатарамі ды іншымі слу жбовымі

асобамі прызначаліся пераважна чыноў нікі
з Расеі.  Асаблів а гэ тыя працэс ы
у змацняліся  пас ь ля зду шэ ньня
нацыянальна-вызвольных паў станьняў
1830-31 і 1863-64 гадоў. Лішне казаць, які
гэта быў  “рос кв іт” мясцов ага
самакіраваньня. Што да мэраў, то іх у
Белару с і не існавала н іколі  (на
кароткачасовую спробу Напалеона ў 1812
годзе рэфармаваць сістэму мясцовай улады
на колішніх  землях ВКЛ можна не
зважаць), як уласна і му ніцыпалітэтаў, якія
ў ласьцівыя, прыкладам, ЗША, Францыі.
Пасада мэра ў  1991 годзе была ў ведзеная і

ў  Расеі. Відавочна, што на белару саў
у плывае расейскамоў ная прастора зь яе
памкненьнямі “ў ніфікацыі”. Што ж да
ў ласна нашых традыцыяў, якія сягаюць у
часы сярэднявечча, то адпаведнікамі
с ёньняшніх  с таршыняў  аблас ных
выканаў чых  камітэтаў  былі ху тчэй
ваяводы, старшыняў  гарадзкіх выканкамаў
- войты ці бу рмістры, гарвыканкамаў  -
магістраты. Але пакуль сыстэма мясцовага
самакіраваньня застаецца савецкай, то й
карыс тацца в арта адпаведнымі
найменьнямі.  .

   Падабаецца гэта каму, ці не, але так
склалася, што ў сучаснай беларускай мове
су існу юць дзьве граматыкі, дакладней,
дзьве граматычныя традыцыі: тарашкев іца
і наркамаўка. Што ж!.. Здараецца і горшае.
Беларусам яшчэ пашанцавала. Нарвэжцы,
наагу л, выму шаныя карыстацца дзьвюма
мовамі. Але для белару са выбар граматыкі
ды правап ісу  – гэта яшч э і  выбар
ку льту рны, цыв ілізацыйны, у  пэў ным
с эньс е,  палітыч ны. Мы в ыбіраем
тарашкев іцу і годзе. У пляне культуры ўсё
сказана: тар ашкевіца – сымбаль
свабоды, сымбаль эўрапейскасьці.
   Што да зьместу  граматыкі – дык тут усё
ку ды складаней. У тарашкев іцы закладзены
значны  патэнцыял да разьв іць ця і
дас каналеньня. Н е таму, дзей яна
недасканалая ад пачатку, а таму, што жывая,
таму , што гэта традыцыя захаваньня і
шанаваньня мовы. Наркамаўка, тым часам,
да разьвіцьця ня здольная з прычыны свае
мёртванароджанасьці. Станаў леньне

ВЫБІРАЕМ ТАРАШКЕВІЦУ!

ь
тарашкевіцы перажыло некалькі этапаў. Да
1918 году, паку ль не зьявіў ся сам тэкст
граматыкі, белару сы свабодна “дарасталі”
да правапіснага канону. Пазьней, да 1933
году , існавала адзіная  для ў сіх
аў тарытэтная  норма. У 1933 годзе
бальшав ікі зламалі свабоднае разьв іцьцё
мовы. Іх рэформа несла шкодку ня толькі
тым, што расеізавала мову ды правапіс, але
і тым, што мяшала добрае з дрэнным.
Нямала карысных пастаноў, прынятых у
1926 годзе на правапіснай канфэрэнцыі,
баль шав ікі  гру ба перамяшалі  зь
бязглу здымі расеізатарскімі рэформамі. У
выніку, да гэтай пары мы ня можам
аддзяліць зерне ад мякіны.         .
   Су часная мадыфікацыя тарашкев іцы,
г.зв . “вячоркаў ка” пакуль што далёкая ад
дасканаласьці. Шэраг пытаньняў  у  ёй або
не разьвязаны, або разьвязаны горш, чым
было ў  клясычнай тарашкев іцы і, нават,
наркамаў цы. У паасобных момантах мы
пакідаем за сабою права не пагаджацца з

тымі ці іншымі правапіснымі нормамі.
Першае, мы настойваем на традыцыйным
пісаньні падвоенага дз: стагоддзе, а не
стагодзьдзе. Гэта эканомней, эстэтычней
і зусім не замінае бу ду чай канвэртацыі
электронных тэкстаў. Другое, правапіс
чаргаваньняў і / й, у / ў – даволі заблытаны
і су пярэчлівы. Прааналізаваў шы існу ю
праблему, мы прапаноўваем “замарозіць”
і  не пазнач аць на п іс ьме (так
прапаноў валася ў  1926 годзе) пэўныя
чаргаваньні і / й, прыкладам: яна і я, а не
яна й я. Вынятак пакіну ць толькі для
“аў тарскіх” выпадкаў. А правапіс у,
наадварот, разьняволіць. Каб не ўзьнікалі
шту чныя прыназоў нікі ва ды ўва, мы
прапаноў ваем ў нескладовае пісаць ня
толькі пасьля галосных, але і перад
галоснымі: а, у, о, э, прыкладам: працаваць
ў урадзе, сьціскаць ў абдымках і г.д. Іншыя
меркаваныя варыянты правапісу  будуць
разглядацца і разьвязвацца цягам працы
над тэкс тамі .        .Юры Пацюпа

Хельмут Каменскі

Дык дзе прызямліўся Хрыстос?
Як карабель назавеш, так ён і паплыве.
Назва гораду адбіваецца на сьведамасьці
яго насельнікаў. У гэтым артыкуле, які
пэўна выкліча аспрэчаньні, падаем свае
аргумэнты на карысьць назову Гародня.

Чаму сл ушна Гародня, а ня
Го р адня: .
1) Нідзе ў  летапісах і іншых гістарычных
крыніцах няма згадкі пра Горадню, тады
як пра Гародню, хоць і рэдкія, ёсьць.
2)  Вымаў лень не Гаро дня гу ч ыць
нату ральна і ў ласьціва беларускай мове:
Гародня, Паходня, Пагоня, зь іншага
боку, практычна нельга згадаць словы
с у гу ч ныя в арыянту  Го р ад ня .
3) У трохскладовых гістарычных назовах
беларускіх гарадоў  і мястэчак найбольш
пашыраны націск на дру гі (Паставы,
Ру жаны, Прывалка, Лагішын, Ашмяны,
Смаргон і)  ці трэці с клад (Гарадок,
Магілёў , Камянец,  Астрына) націск на
першы склад (Дзятлава, Ліпнішкі) даволі
рэ дкі .  .

4) Назоў  гораду паходзіць менав іта ад слоў
гарадзіць, агароджа (адсюль Гародня), а
ня го рад  ці  гор а  (Го р ад ня) .
5) Назоў жаночага роду  назоў нага склону
Горадня выведзены шту чна і памылкова
ад летапіснага Горадзен (мужчынскі род)
празь месны склон (дзе? - у Горадні) і
наступнай зьменай роду  пры пераходзе да
назоў нага с клону .       .
6) Памылкова назоў  Го радня мог
у зьн ікну ць   пры расеізацыі назову
Гародня (па-расейску  Городня з націскам
на дру гі склад).  Пазьней дру гое о
выправілася на а, але з заменай націску
на першы с клад.   .
7) Усе нацыянальныя дзеячы, якія жылі ў
горадзе (прыкладам, Міхась Ткачоў ) ці
часта бывалі ў  горадзе і любілі яго
(прыкладам Уладзімір Караткев іч, які
ў жыцьцяв іў  слу шны варыянт у  сваім
знакамітым рамане “Хрыстос прызямліўся
ў Гародні”) карысталіся назовам Гародня.
Варыянт Го р ад ня  ў в есь  ч ас

свой лад 9мова

прышчапляюць менч у кі, ці в іленцы.
Усе ў дзельнікі белару скага Адраджэньня
80-х гадоў  ХХ стагоддзя ўжывалі менав іта
назв у  .  Гар о д ня.      .
8)  Ж ых ароў  гораду  назыв аюць
гар адзенцы  й гар адзенкі ,  гэ та
нату ральныя вытворныя ад Гародня, а не
ад Горадня (вытворныя горадзенцы й
го радзенк і гу чаць  ненату ральна).
9) Мілагу чнасьць і музычнасьць варыянту
Гародня замацавана ў шэрагу  песьняў,
в ершаў .  .



прапановы10 пад знакам льва

Канцэпцыя разьвіцьця асноў мясцовага кіраваньня і
самакіраваньня ў Рэспубліцы Беларусь

(укладзеная экспэртамі “Фонду імя Льва Сапегі”)

Уступ
   Пачаткам разьвіцьця мясцовай сыстэмы
самакіраваньня Рэспублікі Беларусь зьявілася
прыняцьцё з аконаў пра мясц овыя Саветы
народны х дэпутатаў цягам 1976-80-ых гадоў.
Гэтыя акты вызначалі кампэтэнцыю мясцовых
органаў у канкрэтных галінах, але пры гэтым
замацоўвалі адзінства сыстэмы Саветаў як
прадстаўнічых органаў дз яржаўнай улады.
   У Канстытуцыі Рэспублікі Беларусь 1994
год у бы л о зацьверджана, шт о С авет ы
дэпутатаў, вык анаўча-распарадчыя органы
разьвязваюць праблемы мясцовага значаньня
выходзячы з агульнадз яржаўных інтарэсаў і
і нт арэсаў насел ьні ц тва, вы конваюц ь
пастановы вышэйшых дзяржаўных органаў
(артыкул 119). У гэт ай норме зак ладз ена
г іерархі чная мадэл ь тэрыт арыял ьнага
кіраваньня, што не адпавядае эўрапейскім
станд арт ам.  .
   Арты кул 2 Эўрапейскай хартыі мясцовага
самакі раваньня вы значае, што “прынц ып
мясцовага самакіраваньня паві нен бы ць
прыз наны  ў з аканадаўстве к раіны, і , па
м агчы м асьц і,  у Канст ыт уцы і краіны” .
Праўную аснову м ясцовага к іраваньня і
сам ак і раваньня Бел арус і  скл адаюц ь
Канстыт уцыя Рэспублік і Беларусь, з аконы і
і ншыя нарм ат ы ўныя ак ты .           .

   Цяперашні стан
    Кансты туцы я Рэспубл ік і Беларусь у
артык уле 117 замацоўвае, што мясцовае
кіраваньне і самакіраваньне ўжыцьцяўляецца
грамадз янам і праз ь мясц овыя С авет ы
дэпутатаў, выканаўчыя і распарадчыя органы,
органы  т эры тары яльнага грамад зк ага
сам акіраваньня, мясцовыя рэфэрэндумы,
сходы і  іншыя формы наўпростага ўдзелу ў
дзяржаўных і грамадзкіх справах... А Закон
Рэспублікі Беларусь “Аб мясцовым кіраваньні
і самакіраваньні  ў Рэспубл іцы Бел арусь”
адрозьнівае паняткі мясцовага самакіраваньня
і мясц овага к іраваньня. Ат ыкул  1 Закону
вызначае, шт о мясцовае кіраваньне - гэта
форма арганізац ыі і дзейнасьці мясцовых
вык анаўчы х і  распарадчых органаў дл я
разьвязаньня пытаньняў мясцовага значаньня
выходзячы з агульнадз яржаўных інтарэсаў і
і нт арэсаў насел ьні цт ва, як ое жы ве на
адпаведнай тэры т орыі .               .

   Прапаноўваецца
   Зам ацаваць у К анст ытуц ыі Рэспублі кі
Беларусь прынцып пад зел у ўл ады  пам іж
дзяржаўнай (цэнтральнай) і мясцовай уладай,
што даз воліць падзял іць сфэры вядзеньня
спраў на д зяржаўныя справы і  праблемы
мясцовага значаньня. Гэтае канстытуцыйнае
пал ажэньне паві нна пад рабязна
рэглямэнтавацца адпаведным разьдзелам
З ак ону аб м ясцовым  самак іраваньні .
Дзяржаўным і  органамі  на роўні к раіны
павінны быць Парлямант, Прэзыдэнт, Урад і
органы  агул ьнак раёвага к іраваньня.
На абласным роўні (рэгіён) - гарадоў абласнога

ззначаньня ( абшчы наў).                      .
Ровень раёнаў і гарад оў раённага значаньня
( аб шчынаў) .     .
Ровень гарад з кі х пасёл к аў і  к амунаў
( аб шчы наў).   .

   Цяперашні стан.
   Сыстэма мясцовага кіраваньня і
самакіраваньня
   У арт ык ул е 2 З ак ону пад  м ясцовы м
сам ак іраваньнем  раз умеец ц а форм а
арганізацы і і дзейнасьц і грамадзянаў для
самастойнага разьвязаньня безпасярэдне ці
праз выб іраныя ім і органы сац ыял ьны х,
эканам ічны х, пал іт ычных і  культ урны х
пытаньняў мясцовага значаньня выходзячы з
інтарэсаў насел ьніц тва і асабл івасьц яў
разьвіцьця адміністрацыўна-тэрытарыяльных
ад зі нак  на аснове ўл аснай матар’ял ьна-
фі нансавай баз ы і пры точаных срод каў.
Артыкул  3 замацоўвае сыстэму мясцовага
самакіраваньня і формы проставага ўдзелу
грам адз янаў  у дз яржаўны х і г рамад зк іх
справах. У сыстэму мясцовага самакіраваньня
ўходзяць мясцовыя Саветы дэпутатаў і органы
тэрытарыяльнага мясцовага самакіраваньня
(саветы  і камітэты мі крараёнаў, жы льлёвых
комплексаў, дамовыя, вулічныя, квартальныя,
пасялковы я, сельскі я каміт эт ы і  і ншыя
органы). У  адпаведнасьц і з артыкулам 12
мясцовыя саветы дэпутат аў з ьяўляюц ца
прадст аўні чым і дз яржаўным і органамі на
тэрыторыі адпаведны х ад міні страцыйна-
тэрытарыяльных адзінак Рэспублікі Беларусь
і асноўным зьвяном мясцовага самакіраваньня,
якое забясьпечвае на сваёй тэры торы і
ўзгод неную д зейнасьць органаў
тэрытарыяльнага грамадзкага самакіраваньня.
Як бачым, у азначэньні замацаваны дзяржаўны
статус  мясцовых Саветаў. З  гэтага ст атусу
выні кае ад зінства дзяржаўных і мясц овых
функцыяў, што ў некаторым сэнсе супярэчыць
прак ты цы  эўрапейск іх д зяржаў.         .
   Ад зі ная сыстэма органаў мясц овага
кіраваньня на тэрыторыі Рэспублікі Беларусь
складаец ца з абласных, раённых, гарад зкіх,
пасялковых і сельскіх выканаўчых камітэтаў і
мясцовых ад міністрацыяў. Артыкул 9 Закону
вызначае, што выканаўчым і распарадчым
органам  на т эры торы і  якой-к ол ечы
адм ініст рацыйна-тэрытары яльнай адзі нкі
ёсьць выканаўчы камітэт з правамі юрыдычнай
асобы. Пры тым выканаўчыя камітэты розных
роўняў (першаснага, базавага, абласнога)
уваходзяць у сыст эму органаў вы канаўчай
улады, ёсьць органамі мясцовага кіраваньня.
Да прыняц ьця новай рэд акц ыі Закону 10
студзеня 2000 году выканаўчыя камітэты былі
адначасна выканаўча-распарадчымі органамі
мясцовых Саветаў дэпутатаў. Трэба адзначыць,
што двайное падпарадкаваньне (якое засталося
яшчэ з часоў СССР) мясцовых вык анаўчых
к ам іт этаў, вобразна па “верт ык алі ” і
“гарызанталі”, цяпер значна адхіляецца ў бок
вертыкальнага падпарадкаваньня. Практычна

мясцовыя выканаўчыя камітэты сталі ў сваёй
аснове прадстаўнікамі цэнтральнай улады на
тэрыт орыі  канкрэтны х адмі ністрац ыйна-
тэрытарыяльных адзінак і толькі фармальна
былі падсправаздачныя мясцовым Саветам
д эпут ат аў.    .
Такая ц энтралізацыя выканаўчай улады на
м есцах у ц яперашні х умовах ня м ожа
задавальняць. На практыцы мясцовыя Саветы,
якія ня маюць дастатк овых уласных сродкаў
на сваі х рахунк ах, ня м аюць і  рэальнай
м агчы масьці  ўплы ваць на вык анаўчы я
камітэт ы, якія павод ле Закону фармальна
адказныя перад імі ў пытаньнях, што датычаць
іх кампэтэнцыі. Фармаваньне адм іністрацыі
мясцовых выканаўчых камітэтаў адбываецца
пераважна праз пры з начэньне з  б ок у
вышэйшай выканаўчай улады, што таксама
пак аз вае на “ ад арванасьць” мясцовай
вык анаўчай ул ад ы ад насел ьні цт ва.
   У артыкуле 120 Канстыт уцыі Рэспублікі
Беларусь вызначана, што “мясцовыя Саветы
дэпутатаў, выканаўчыя і распарадчыя органы
ў абсягах кампэтэнцы і выракуюць пытаньні
м ясцовага значаньня выходз ячы з
агул ьнадзяржаўных інтарэсаў ды  інтарэсаў
насельніцт ва, якое жыве на адпаведнай
тэрыторыі, выконваюць пастановы вышэйшых
д зяржаўных органаў” .                 .
   Дзяржаўны  стат ус мясцовы х органаў не
ад павядае сут насьці самакі раваньня як
сам ааргані зац ыі  т эры тары яльны х
супольнасьцяў у межах закону.                  .
   Дзяржаўны статус м ясцовых органаў улады
абумовіў і тое, што на тэрытарыяльны ровень
б ыў перанесены пры нц ып падз ел у
прад ст аўні чай і вы канаўчай д зяржаўнай
улады. Мясц овае сам акіраваньне паві нна
грунтавацца на прынцыпе падзелу ўладаў, але
публічны х уладаў іншага тыпу - “дзяржаўнай”
з аднаго боку і “мясцовай”, зь іншага. Гэтыя
ўлады маюць розныя сфэры рады (“ведения”),
па- рознаму ф арм уюць свае органы ,
самастойныя ў ужыцьцяўленьні паўнамоцтваў,
стрым ваюць ад зі н аднаго.             .
   Тэрыт арыяльны я і  асабовы я асновы
самакіраваньня палягаюць у тым, што яно, як
і дзяржава мае сваю тэрыторыю і насельніцтва.
На падведамаснай т эрыторы і м ясц овае
самакіраваньне павінна мець  вяршэнства. Яго
ўладнаму ўзьдзеяньню падпарадкаваны кожны,
хто мае месца жыхарства ці знаход зіцца ў
м аёмасна-гаспад арчы х дачыненьнях з
падведамаснай самакіраваньню тэрыторыяй.
.
   Мясцовае самакіраваньне - гэта ад зінства
пуб лі чна-улад ны х і к арпарац ыйны х
(грамадзкіх) пачаткаў. Яно не звужаецца толькі
да дз ейнасьці  мясцовы х органаў улад ы.
Самаарганізоўны патэнцыял тэрытарыяльных
супольнасьцяў мае на ўвазе ўдзел грамадзянаў
у т ых ці іншых арганізацы йных формах. У
З ак оне з ам ац аваны  панятак “ сы ст эм а
мясцовага самакіраваньня” з шырокім наборам
элемэнтаў. такім парадкам, выходзячы з закону,
мяркуецц а акты ўны ўдзел насельніцтва ў



пад знакам льва 11канцэпцыя
кіраваньні тэрыторыяй праз розны я формы
прадстаўнічай і беспасярэдняй дэмакратыі.
   Жыцьцё даводзіць, што сыстэма мясцовага
самакіраваньня створаная фармальна. З 1991
году ў Бел арус і не праведз ена аніводнага
м ясцовага рэф эрэнд ум у, ёсьц ь т ол ьк і
адзінкавыя прыклады правядзеньня сходаў
грамадзянаў, так і не наладжаная праца органаў
тэрытарыяльнага грамадзкага самакіраваньня
хоць б ы на роўні  м ік рараёнаў, сельскі х
насел ены х пункт аў. З ак он не ст варае
пат рэб ны х перад ум оў (эк анам і чных,
арганізацыйных, сацыяльна-псыхалягічных і г.
д.) для ўдз елу грамадзянаў у кіраваньні. Яны
па-ранейшаму пад уладны я і ня могуць, а
часьцяком рэальна ня ў змозе зрэалізаваць сябе
як ул ада.                        .
   Мясц овыя выканаўчы я органы, як і  Саветы
дэпутат аў, ёсьць дзяржаўнымі органамі, але
забясьпечваюць разам  зь імі разьвязаньне
пытаньняў “мясцовага значаньня”. Пры тым
яны  аргані з ац ыйна і функц ыянал ьна
ад асобл еныя ад  прад ст аўнічых органаў,
практычна, ня маюць адказнасьці ні перад імі,
ні перад  насельніц твам.            .
   Закон сьведчыць пра органы мясц овага
самакіраваньня як  пра “ адзіную сыстэму”.
Структурна яе складаюць выканаўчыя органы,
які я ўтвараюц ца ў адм іні ст рац ыйна-
тэрытары яльных адзінках усіх роўняў. Аднак,
у некаторых яны м огуць не стварацца (ці
зьліквідоўвацца). Так ім парадкам адзінства
(аднастайнасьць) ужо парушаецца. Дачыненьні
ў сыстэме органаў мясцовага самакіраваньня,
з  глед зішча на парадак іх ф армаваньня,
раз ьмерк аваньня кам пэтэнцыі, к антролю,
т ак сама даволі  спэц ы фі чныя. Органы
кі раваньня фармуюц ца цэнт раліз авана,
пераважна без вырочнага ўплыву Савет аў,
насельніцтва. Не забясьпечваецца дастатковая
легі тымнасьць гэтага інстытут у мясц овай
улад ы.   .

   Прапан оўваеца.

    У кожнай абшчыне бурмістар (м эр) павінен
ня м енш аднаго разу ў год, а таксама з
пат рабаваньня абшчы ннай рад ы ці  групы
жы хароў аб шчыны, якія маюц ь вы барчае
права, склікаць сход грамадзянаў абшчыны для
абмеркаваньня абшчынных спраў. У  буйных
абшчы нах сход ы грам ад зянаў паві нны
абмяжоўвацца часткамі тэрыторыі абшчыны.

Грамадзянская ініцыятыва і рэфэрэндум

   1. Грамадзяне абшчыны могуць патрабаваць
правядз еньня абшчыннага рэферэндум у ў
пыт аньнях уласнай сфэры  дз ейнасьц і
абшчыны . .
   2. Рада абшчыны можа прыняць вырак пра
правядз еньне рэфэрэнд ум у аб шчыны ў
пыт аньнях ул аснай сф эры  д зейнасьці .
П астанова прым аец ца квал іф і каванай
большасьцю галасоў (2/3) ад поўнага складу
Рады . .
   3. Грамадзянская ініцыятыва можа быць
падпісана толькі сябрамі абшчыны, якія маюць
вы барчае права. Кол ькасьц ь з апраўдных
подпісаў вызначаецца паводле выбарчага
сьпісу абшчыны па ст ане на м ом ант
пад аваньняБурмі ст ру.  .
   4. Грамадзянская ініцыятыва павінна несьці
пытаньне, на якое можна адназначна адказаць
“ так”  ц і “не”  і  абгрунт аваньне патрэб ы

правядзеньня рэфэрэндуму па гэтым
пытаньні.  Ініцыятыва мае вагу, калі
яе падтрымае пэўная колькасьць
грамадзянаў абшчыны ў працэнтных
суадносінах да агульнай колькасьці
выбарцаў (прыкладам 7 %). Пасьля
наб раньня пат рэбнага к ворум у
галасоў грамадзянская ініцыятыва ў
пі сьм овай ф орме накіроўваец ца
Бурмі ст ру.    .
 5.  Пасьля падаваньня Бурмістру
грамадз янскай і ні цы яты вы ,
ад павед на аформ ленай, органы
абшчыны ня могуць на працягу часу
д а правядз еньня рэф эрэнд ум у
прымац ь разьвяз, які супярэчыць
ініцыяты ве абшчыны ці пачынаць
ужыцьцяўленьне падрабязнага разьвязаньня, з
выняткам выпадкаў, калі ў момант падаваньня
подпісаў існавал і адпаведныя прававыя
абавяз кі  абшчынаў.    . .
   6. Рада абшчыны на працягу двух месяцаў
пасьля падаваньня грамадзянскай ініцыятывы
на ім я б урм істра пры мае вырак пра
дапушчальнасьць грамадзянскай ініцыятывы.
Прадстаўнік і г рам адз янскай ініцы яты вы
м огуц ь абскарджвац ь ад хі л еньне
грамад зянскай ініцыятывы ў службовым
парадк у. .
   7. Пры дапушчальнасьці грамадзянскай
і ні цы яты вы  на прац ягу т рох м есяцаў
праводз іцца рэфэрэндум. Вы даткі  на яго
правяд зеньне бярэ на сяб е аб шчы на.
   8. П астаўленае на рэфэрэндум пытаньне
( пы таньні)  разьвяз ваецц а б ал ьшы нёй
пад ад з еных з апраўд ны х гал асоў.
   9. Рэфэрэндум мае сілу пастановы Рады
абшчыны і яго вырак можа быць зьменены праз
тры гады толькі ў выніку правядзеньня новага
рэф эрэндум у.      .

Заданьні абшчынаў

   Заданьні абшчынаў дзеляцца на дзьве  групы: :
 .
  Уласную сфэру дзейнасьці і ускладзеную сфэру
дз ейнасьці.                   .

   Уласная сфэра (заданьні самакіраваньня)  сваім
парадк ам дз ел іцц а на дабраахвотныя і
аб авяз ковыя з ад аньні .  .

   Што дат ычыць дабраахвотных заданьняў,
абшчына вы ракуе самастойна, ц і хоча яна
брацца за выкананьне такіх заданьняў ці не
(прык ладам, паб удова ўстаноў культуры ці
спартовых аб’ектаў). Цэнтральная ўлада ня
м ожа ўмешвац ц а ў г эт ыя справы .

   Да абавязковых зад аньняў самакіраваньня
ад носяцца так ія ф унк цыі,  які я абшчы ны
павінны  (абавязаны)  вык онвац ь у
адпавед насьці з заканадаўствам Рэспублікі
Беларусь (забесьпячэньне грамадзянаў вадой,
электраэнэргіяй, газам, каналізацыя). Прычым
спосабы выкананьня абавязковых заданьняў
абі рае абшчы на па сваі м  раз ум еньні .
Прыклад ам, будаваць уласную абшчынную
кацельню ці падводзіць газ да кожнага дому і
г.  д.                                            .

   Да асноўных заданьняў можна аднесьці:
*  з аб есьпячэньне жы хароў вад ой,

элект раэнэрг і яй, цяплом і  г аз ам ;
* канал ізацыя, чыстка сьцёкаў і тэрыторыі
абшчы ны , вывяз еньне сьмецьця;
*  плянаваньне т эры торы і  абшчыны з
разьмежаваньнем на жылыя, прамысловыя і
інш. ( пл яны эк сплюат ац ыі  т эрыт орыі );
* будаўніцтва і ўтрым аньне мясцовых дарог,
сквераў, парк аў, м ог іл к аў;           .
* забудова і эксплюатацыя уласных спартовых
і  сац ы ял ьны х уст аноў;            ;
* культурніцкая і навучальна-адукацыйная
праца;
* будаўніцтва і эксплюатацыя шпіталяў і
дамоў застарэлых;
* мясцовы пасажырскі транспарт;
* будова і утры маньне школаў.

   Ускладзеная сфэра дзейнасьці абымае:
* агульную бясьпеку;
* пытаньні пажарнай аховы;
* пытаньні грамадзянства, арганізацыі
прапіск і, пашпартныя справы;
* запіс актаў грамадзянскага стану;
* промыслы;
* агульнае будаўніцтва;
* ахову здароўя і ветэрынарыю;
* вулічны рух;
* рэгістрац ыю аўтатранспарту і падаткі на
машыны;
* воднае права і культуру земляробства;
* правядзеньне выбараў у прадстаўнічыя
органы дзяржаўнай улады і самакіравальныя
органы мясцовай улады;
* сацыяльную сфэру, працу з моладзьдзю;
* аховау гістарычных і  культурных помнікаў;
* статыстыку;
* мясцовую і рыбную гаспадарку.

Органам  мясцовага самакіраваньня павінны
быць перададзеныя адпаведныя матэрыяльныя
і фінансавыя рэсурсы  для ўжыцьцяўленьня
гэт ых паўнамоц тваў. Гарадом і абшчы нам
ц энтрал ьнай уладай ў ад паведнасьц і з
заканадаўствам могуць быць перададзеныя і
іншы я асоб ныя дз яржаўныя паўнамоцт вы.
Разам з тым, органам самакіраваньня павінны
прадаст аўл ены я мат эры ял ьны я сродкі  і
фінансы ў дастатковай ступені патрэбныя для
рэалі з ац ыі  перадаваных дз яржаўны х
паўнамоц тваў. .

Органы  мясцовага самак іраван ьн я

   Органам і мясцовага самакі раваньня
абшчы ны/горад у зьяўл яюц ца вы барны
(прадстаўнічы) орган і галава муніцыпальнага
ўтварэньня.   .

Сход грамадзянаў

(працяг у наступным нумары)



ліхтар12 малы бізнэс

Чарговая спроба згуртавацца
  П аседжань не Рады рэгіяналь ных
аб’яднаньняў  прадпрыманьнікаў  у  Гародні
стала  чарговай спробай згу ртаваць
прадстаўнікоў малога і сярэдняга бізнэсу,
вызначыць прав ілы паводзінаў.  Рада была
арганізацыйна аформленая зу сім нядаўна
– у  гэтую восень. І ў  Гародні, фактычна,
адбылася  першая рабочая су стрэча.
Увайшлі ў Раду  прадстаўнікі адзінаццаці
бізнэс-асацыяцыяў, - з у сіх абласцей і
гораду  Менску .  Заразом  айчынныя
бізнэ смэ ны пав інны дзякав аць
Міжнароднай Фінансавай карпарацыі, якая
ўзяла на сябе місію аб’яднаньня справовых
людзей.  .
   Сярод тых, хто прыехаў  у  горад над
Нёманам – фактычна, усе ведамыя асобы.
Гэта  і Аляксандр Пату па, прэзыдэнт
Белару скага Зьвязу прадпрыманьнікаў, і
Ўладзімір Карагін,   прэзыдэнт Менскага
сталічнага Зьвязу  прадпрыманьнікаў, і
Валеры Фралоў,  дэпу тат П алаты
Прадстаўнікоў  Нацыянальнага Сходу
Рэспублікі Беларусь, і Віталь Сеў ру кевіч,
намес ьнік генэ раль нага дырэ ктара
Белару скай наву кова-прамысловай
асацыяцыі і Белару скай  Канфэдэрацыі
прамыслав ікоў  і прадпрыманьнікаў.  Не
было, бадай, толькі Валерыя Леванеўскага,
ведамага арганізатара страйкаў  на рынках
краіны.  .
“Зьберліся людзі справы”
   На прэсавай канфэрэнцыі з вынікаў
паседжаньня  кіраў нік Гарадзенскага
клюбу  прадпрыманьнікаў  Франц Маму ль,
які старшыняваў  на правох гаспадара,
казаў  наступнае.  У краіне дагэтуль было
многа рэгіянальных бізнэс-асацыяцыяў,
але яны  ў се ня мелі адзінага ядра.  Цяпер
ёсьць Рада. І на першай рабочай сустрэчы
ў  Гародні зь яв ілася   мага пач аць
разьвязньне адзіных для ўсіх пытаньняў.
Хацелася б, каб такія Рады мелі  права
заканадаў чай ініцыятывы ў  пытаньнях
разьв іцьця прадпрыманьніцтва.    .
   Уладзімір Карагін падкрэсьліў, што  “ ту т
зьберліся людзі справы, у  якіх агульны
інтарэс да разьвіцьця прадпрыманьніцтва”.
   Валеры Фралоў  заў важыў, што трэба
працаваць на пэ рспэктыв у. І што
штрэйкбрэхеры тыя прадпрыманьнікі, якія
застаюцца ў баку ад  разьвязаньня вострых
праблем.  .

   Алякс андр Пату па  так ацэ ньвае
сыту ацыю: камандна-адміністрацыйныя
мэтады даміну юць  над рынкавымі.
Захоў ваецца нізкі ровень гарантыйнасьці
нашага заканадаў ства.  Да таго ж, у  нас
в ель мі мала  людзей займаюцца
прадпрыманьніцтвам. Крыў дна,  што
су седнія зь Беларусьсю краіны “нясуцца ў
рынак, а мы застаемся  ў баку ”. Што ж
датыкае аб’яднаньняў  прадпрыманьнікаў,
то яны  пав інны зрабіць у сё, каб затармазіць
антырынкав ыя тэ ндэ нцыі.       .
Страйк-самазабойства?
   Адной з найпапу лярнейшых тэмаў
дыску сіяў  на паседжаньні Рады былі
страйкі прадпрыманьнікаў.  Прагу чала
пытаньне:“А ці пав інны  прадпрыманьнікі
страйкаваць?”.  І большасьць ту т бытных
адназначна выказалася, маўляў, забастовак
быць  не пав інна.              .
На ду мку  Аляксандра Пату пы “тры
мільёны даляраў было выкіну та ў  паветра
пад час с трайку  прадпрыманьнікаў.
Асабіста ён супраць падобных акцыяў, якія
праводзяцца толькі дзеля раскру чваньня
пэў ных палітыкаў .           .
Супраць страйкаў  і  Ўладзімір Карагін. “З
пу нкту  гледжаньня прадпрыманьнікаў
забастоўка – самазабойства.” У выніку
бізнэсовец пазбываецца рэсурсаў. Ёсьць
іншыя формы  дзейнасьці для разьвязаньня
пытаньняў. Забастоўкі  толькі нараджаюць
ілюзі і.  .
Франц Маму ль:  “Н ельга назв аць
забастоў кай нявыйсце працадаў цаў на
працу .”  .
Як жыць далей?
   Уладзімір Мазалаў, старшыня Рады
аб’яднаньняў прадпрыманьнікаў  Брэсцкай
вобласьці расказаў  аб тым, як у  Брэсьце
разьвязваюцца  праблемы сацыяльнага
партнэрства. У гарадзкой мэрыі  прайшла
су стрэча з усімі зацікаўленымі  ў праблемах
разьв іцьця прадпрыманьня. Тое, што
залежыць ад мясцовых уладаў, у  Брэсьце
робіцца. С ёнь ня,  с кажам,  бюджэт
Брэсцкага раёну на 70% фармуецца за кошт
дзейнасьці прадпрыемстваў і арганізацыяў
недзяржаўнага сэктару  эканомікі. Чым ня
с ь ведч ань не дзеяздоль нась ці
прадпрыманьніцтв а. ..  .
Прадстаўнік гораду над Бу гам прапанаваў
іншым рэгіёнам ісьці аналягічным шляхам,

каб разьвязаць праблемы малога
бізнэ с у.  .
У найманьніка свой інтарэс
    Віталь Сеў ру кевіч, намесьнік
генэ ральнага дырэктара
Белару с кай канфэ дэрацыі
прамыс лав ікоў  і      і
прадпрыманьнікаў, расказаў
пра  тое, як рухаецца праца над
праектам Закону   РБ“Аб
аб’яднаньнях найманьнікаў ”.

Патрэба ў  такім праў ным акце ёсьць. Ён
быў  нават прыняты ў  першым чытаньні ў
1999 годзе, але пасьля “замарожаны”. І
толькі ў  канцы мінулага году гэты даку мант
накіравалі на дапрацоўваньне ў  у рад.
Наймань нік і, - адзін з трох бакоў
с ацыяль нага партнэрс тва,  як ія
ў паў наважаныя зь яў ляць  інтарэсы
с ацыяль нага партнэрс тва  пры
распрацоўваньні і рэалізацыі  сацыяльна-
эканамічнай палітыкі дзяржавы ёсьць
Нацыяналь ны С авет працоў ных  і
сацыяльных пытанняў. Аналягічныя рады
створаныя і на мясцовым роўні. Між тым,
праў ны стату с ня ў сіх  у дзельнікаў
сацыяльнага партнэрства вызначаны
досыць дакладна. Ёсьць законы аб Савеце
Мін іс траў  і  прафс аюзах . А в ос ь
аб’яднань ні найманьнікаў  ня маюць
спэцыяльнага акту  заканадаўства, які
вызначаў  бы іх стату с. Даводзіцца
паводзіцца або Законам аб грамадзкіх
аб’яднаньнях, або  нормамі Грамадзянскага
кодэксу, прысьвечанымі  стату су  зьвязаў
(ас ацыяцыяў ) . .
Калі бу дзе прыняты Закон РБ  “Аб
аб’яднаньнях найманьнікаў ” , гэ та
дазволіць урэгу ляваць дачыненьні бізнэс-
асацыяцыяў  зь дзяржаў нымі органамі і
прафсаюзамі, разьвязаць іншыя пытаньні.
Аптымісты і пэсымісты
   Н акольк і ж нев ерагодна цяжка
аб’яднацца с ёнь ня  нашым
прадпрыманьнікам! Толькі ў  Гародні такіх
спробаў было некалькі, пачынаючы яшчэ
з савецкіх часоў, калі зьяв ілася абласное
аб’яднань не каапэратываў.  Тады
выдавалася нават свая газэта, - пад назвай
“Перспектива”.  Пазьней быў  створаны
абласны Зьвяз прадпрыманьнікаў на чале
з Станіславам Бу йніцкім, які таксама
спыніў  сваё існаваньне. Потым  распачаў
працу   гарадзкі Зьвяз прадпрыманьнікаў. І
вось цяпер за гэту ю справу ўзяўся  гарадзкі
“Клюб прадпрыманьнікаў ”. Таму  і
зьберліся  бізнэсоў цы з у с яе краіны
менав іта у  Гародні. А які з гэтага плён
пакажа ч ас.             .

 Міхаіл Васілевіч
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   Выбары, што адбыліся зусім нядаўна ў Польшчы, цікавыя для нас перадусім
удзелам у іх згуртаванай беларускай супольнасьці. У гэтым выпуску «СЛ» падаем
галоўныя падсумаваньні з выбараў на Беласточчыне.                   .

У выбарах трэба браць удзел. Яны
раз у  некалькі гадоў  скарэктоў ваюць
сьветагляд чалавека. Карэкту ра гэтая
неабходная, каб не разысьціся з плыняй
свайго часу. Калі чалавеку  збольшага
в ядома, што ду маюць  пра яго
непрыхільнікі, то выбары ствараюць
у нікальну ю нагоду  пачу ць у сю аголену ю
праў ду  і ад патэнцыйных прыяцеляў.

Белару скі выбарчы камітэт (БВК)
пасьпяхова зарэгістраваў  сьпіскі сваіх
кандыдатаў у  Гарадзкую раду  Беластоку  ў
у сіх выбарчых акру гах гораду, што дало
яму  права паставіць свайго кандыдата і ў
прэзыдэнты. Абодва гэтыя факты
с прычыніліся  да неў таймав анай
раздражнёнасьці ў сіх, каму ўяў лялася, што
г.зв. „наш электарат” прыру чаны і ніякіх
„нес падзевак”  ту т ня  можа быць.
Раздражнёнасьць вылілася ў  канкрэтну ю
форму лу  - „Якім правам можна было
завязаць такі камітэт?” Быццам белару скае
пытаньне зьнікла з паверхні плянэты ці
гібернавалася на дзьве тысячы гадоў. І
такім чынам у палі сама менш два міты.

Першы зь іх датыч ыць г.зв .
„традыцыйнай прыхільнасьці левага ру ху ”
да белару скага пытаньня ў  Польшчы.
Спадкаемцы левага руху  - Саюз левай
дэмакратыі - у момант у зьнікненьня БВК у
Беластоку  паставіў  сабе пытаньне: „Як
кампраметав аць БВК?”  Гэтая мэта
аказалася ня надта каб дасягальнай у тых
у мовах, калі грамадзтва спадзяецца на
станоў чыя якасьці ад выбарчай кампаніі.
БВК павёў  сябе вельмі спакойна і не

пайшоў  на палаянку,  якая  яму
прапаноў в алас я.  .

Д ру гі  міт так і , быццам
белару шч ына жыве ту т дзяку ючы
праваслаў ю. На таку ю падтрымку  гадоў
некалькі ніхто ў жо ў сур’ёз не разьлічвае.
Ёсьць часамі яшчэ спадзяваньне, што,
прынамсі, ня бу дзе белару сам перашкоды
з боку  Царквы. На сёлетніх выбарах
абрынула і гэтае апошняе спадзяваньне. На
тыдзень да галасаваньня у ўсіх сьвятынях
Беластоку прагучала агітацыя за сьпіскамі
С ЛД -У П , а э сэ лдоў ск ія  ліс тоў к і
распаў сюджваліся ў храме. І фактычна,
царкоў ныя кандыдаты на сьпісках СЛД
дасягну лі на выбарах самых высокіх
вынікаў, яны нават сталі выбарчым
маторам для сваіх калег-католікаў з СЛД.
Цана гэтага аказалася таксама высокай -
Царква ў  Беластоку  адкрытым тэкстам

адмов ілас я ад с ваёй палітыч най
непорочнос ти.  .

Перакананьне, быццам самастойны
ўдзел у выбарах не гарантуе ў  Беластоку
дасягненьня 5-працэнтнага выбарчага
парогу  не зу сім праў дзівае. Белару скі
выбарчы камітэт у  ў мовах  крайне
неспрыяльнай яму прапаганды разышоў ся
з гэтым бар’ерам усяго на няпоў ну ю сотню
галасоў  - у ва ў сім горадзе прагаласавала
за яго 3 498 чалавек. Дзяльба мандатаў
пачыналася з 3 594 галасоў. Насту пным
разам.  У  Беластоку  ў згадав аў ся
самастойны ў  поглядах выбаршчык, якому
белару шчына - ня сорам і ня Божая кара.
Гаварыць аднак, што выбары закончыліся
паражэ ньнем таксама не да канца
праў дзіва. Палітычная актыў насьць
беларусаў  на Беласточчыне, як прынцып,
прычыняецца да ўзмоцненай пільнасьці
цэнтральных у ладаў  да Падляшша.
Завяршэньне выбарчай кампаніі  ў
самаўрады - гэта некалькі акцыяў, якія мелі
падмацаваць вобраз кіроўнага ў  краіне
СЛД у  вачах нашай грамадзкасьці. Ці будзе
насельнікам Беласточчыны толк ад новых
пагранічных заставаў у  Міхалове і Дубічах
- у бачым. Мабыць, знойдзе там працу
прыбіральшчыца-дзьве. Напэўна пастаіць
у  Бельс ку  помнік , на якім ахв яры
называюцца ахвярамі, а  забойцы -
забойцамі. На Беласточчыне знойдзем
яшчэ не адну такую гістарычную праў ду.
Зь яе ў скрыцьцём давядзецца аднак
пачакаць  новых  в ыбараў  і нов ых
белару с кіх  в ыбарч ых камітэ таў .

Аляксандр Максімюк, тыднёвік «Ніва»

Яшчэ камітэт-два і
аформім усе справы

Вынікі зь Бельскага павету
Выбарчы камітэт „Бельская

кааліцыя” ў  час самаўрадавых выбараў
атрымаў  у Бельскім павеце 5 161 голас і
ўвёў у Павятовую раду 5 асоб. Раднымі
сталі Васіль Ляшчынскі (863 галасы),
Міраслаў  Бало, Сяргей Лу кашук, Галіна
Бушко і Пётр Божка. У Раду  Бельскага
павету ў вайшлі яшчэ 6 дэпу татаў  ад
Самаў радавай правіцы „Еднасьць”, 5 - з
Выбарчага камітэту выбаршчыкаў „Нашае
Падляшша” і 3 - з Кааліцыйнага выбарчага
камітэту СЛД-УП. У 19-асабовай Радзе
неабходным будзе стварэньне кааліцыі.

У першым ту ры в ыбараў
бу рмістра Бельска-Падляскага перамог
Андрэй Сьцепанюк зь „Бельскай кааліцыі”,
які набраў 3 132 галасы. На дру гім месцы
апынуў ся Яўген Беразавец з СЛД-УП (2
845 галасоў ), на трэцім - Аляксандр
Галамбецкі з Самаў радавай правіцы
„Еднасьць” (2 653 галасы) і на чацьвёртым
- Пётр Даніла з „Нашага Падляшша” (933

галасы). .
У выбарах у Гарадзкую раду Бельску-

Падляскага перамагла „Бельская кааліцыя”.
Увяла яна ажно 8 радных. Сталі імі Юрка
Баена, Аляксандр Божка, Пётр Кандрацюк,
Зінаіда Нав іцкая, Тамара Русачык, Марыя
Рыжык, Дарафей Фёнік і Мікола Хроль.

У горадзе непасрэдны выбар
бу рмістра не прыцягну ў  дастатковай
колькасьці жыхароў і на выбарчыя ўчасткі
прыйшла менш чым палова ў паў наважаных
да галасаваньня.                     .

У Бельс кім павеце найбольш
беларусаў  пражывае ў  гмінах Бельск-
Падляшскі і Орля, менш у гміне Боцькі. У
вясковай гміне Бельск-Падляшскі ў выбарах
на пасаду войта перамагла Яўгенія Асташэвіч
з СЛД-УП (52% галасоў). Папярэдні войт
Юрый Ігнацюк - кандыдат ад „Бельскай
кааліцыі” - сабраў 48% галасоў. У 15-асабовую
Раду  ўвайшлі 5 дэпу татаў ад „Бельскай
кааліцыі”: Ян Сідорскі,   Ірэна    Цішу к,    Павел

Лазав ік, Славамір     Бужынскі   і   Міхал
П ятроў ск і . .

Ў Арлянскай гміне ажно шэсьць
кандыдатаў змагаліся за пост войта. У першым
туры найбольш галасоў  набраў цяперашні
войт Ян Добаш ад камітэту „Будзьма разам”
(34% галасоў), а яго папярэднік Міхал Іванчук
ад камітэту „Арлянская зямля” апынуўся на
другім месцы (24% галасоў ). У гміне Боцькі
войтам стаў Станіслаў Дэрэгайла, які набраў
69% галас оў.                    .

На выбарах у  сеймік Падляскага
ваяводзтва Беларускі выбарчы камітэт набраў
у Бельскім павеце 3 468 галасоў. На гэтым
с ьп іску  найболь шай падтрымкай
выбаршчыкаў карыстаў ся Ян Чыкв ін (3 014
галасоў ) . .

У другім туры бу рмістрам Бельску
стаў Яўген Беразавец, а войтам Орлі Ян
Д обаш. .

Аляксей Мароз
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Водгульле
скандалу

Самаў радавыя выбары ў  Польшчы
прыцягнулі ў вагу таксама лу кашэнкаў скай
прэсы. Асабліва цікава выбарчыя гу льні на
Беласточчыне прадстав іла „Советская
Белоруссия”. Сама газета зьяўляецца
доказам таго, што хаця ад адзінаццаці гадоў
няма Савецкага Саюзу, у  Рэспу бліцы
Беларусь працягваюцца ў  найлепшым
стылі савецкія традыцыі. Газэта дру ку ецца
на „общепонятном языке”, а менская
інтэ лігенцыя назыв ае яе „эс бэ” .

Àðòûêóë Í ³í û Ðàì àí àâàé Игра в
подкидного. Скандал на местных выборах
на Белос точч ине ( „С Б” , н-р 248)
пачынаецца зь інфармацыі, што сыту ацыя,
у  якой адбываюцца выбары „сильно
подпортит репу тацию госу дарс тва,
стоящего в  первых рядах соискателя
членства Евросоюза”. Скампрамэтаваць
дзяржаву мела дыскрымінацыя грамадзян
па нацыянальных прычынах. Пачалася яна
ад таго, што Беласточчыну  так падзялілі
на выбарч ыя акру гі,  каб пазбав іць
белару саў магчымасьці выбару  сваіх
прадстаў нікоў  у  С эймік Падляскага
ваяводзтва. На гэтым канчаецца аналіз
фактаў  і пачынаецца творчасьць савецкай
жу рналіс тк і.  .

Ніна Раманава піша, што хаця
сіту ацыя была некарыснай, але яна
неўзабаве памянялася, калі пражываючыя
на Беласточчыне белару сы, ру скія і
ў краінцы аб’ядналіс я  ў  „фору м
националь ных  меншинств ”. Фору м
стварыў  - паводле жу рналісткі „СБ” -
„едину ю коалицию с  С оциал-
демократической партией и Унией труда”.
Раманава інфармацыю брала ад Яна
Сычэў скага, які быў  адначасна членам
Фору му  і СЛД. Апрача Сычэў скага ў
падобнай сіту ацыі знаходзілася яшчэ
некалькі ветэранаў рэвалюцыйнага руху на
Беласточчыне, але не абазначае гэта, што
была нейкая кааліцыя. СЛД звычайна
прыняў  некалькіх царкоў ных дзеячаў  на
свае выбарчыя сьпіскі. Стваральнікамі
форуму  былі ў  большасьці дзеячы, якія
лічаць сябе праваслаўнымі палякамі, але
чытач „Советской Белоруссии” даведаецца,
што на Беласточчыне адным фронтам іду ць
белару сы, ру скія і ў краінцы і толькі
раскольнікі - белару скія нацыяналісты
імкну цца не дапу сьціць да ў лады гэты
прасав ецкі лягер на Беласточчыне.

Раскол учыніў - піша Раманава -
„Евгений Вапа, возглавлявший одну из
стру кту р фору ма”. Шу каючы прычын
расколу пытае: „Абсу рд?” і адказвае: „Нет,
скорее, тонкая политичес кая игра”.
Спасылаючыся на словы Яна Сычэўскага
паясьняе ў  чым заключаецца „игра”. Форум
высту паць меў  за ў жыцьцяў леньне
добрасу седзкіх адносін зь Белару сьсю, а

фракцыя Вапы была су праць такой
палітыкі  новых самаў радавых у лад
Падляскага ваяводзтва. „Серьезные
аналитики”, з якімі гаварыла Раманава (іх
прозьвішчаў не называе) сказалі: „Раскол
спровоцирован для того, чтобы не
допустить белорусов из форума во власть.
А это значит изолировать те политические
силы в  Польше, которые высту пают за
с ближение с нашей с траной” .

Прачытаў шы да канца артыку л,
праверыў  я дату  выданьня газеты.
Напісана: „25 октября 2002 г”. Чытаючы
яго ў  мяне склалася ў ражаньне, што перада
мною тэкст з 1952 г. Ёсьць там і пра
польскага рэакцыйнага палітыка Яна
Новака-Езяранскага, які пасьля вяртаньня
з Амерыкі „сразу  же занялся белору сским
вопросом”. Чытачу  „СБ” не бу дзе цяжка
ў явіць, што на Беласточчыне сыту ацыя
падобная як і ў Беларусі. Добрыя беларусы,
разам з ру скімі і ў краінцамі, змагаюцца за
дэмакратыю і цеснае су працоў ніцтва з
самай дэмакратычнай партыяй у  Польшчы
і самай дэмакратычнай краінай ў  Эўропе -
Рэспу блікай Белару сь. Але ёсьць і
беларусы-раскольнікі, якія сустракаюцца зь
Янам Новакам-Езяранскім і няспынна
ду маюць як пашкодзіць Белару сі і „не
допустить белорусов  из фору ма во власть”.
Прыблізна ў такім стылі кожнага дня „СБ”
інфарму е грамадзян Белару сі пра падзеі ў
краіне і  сь веце.                .

Пры канцы васьмідзесятых гадоў  у
Сярэдняй і Ўсходняй Эў ропе праходзілі
вялікія зьмены, толькі ў Савецкай Белару сі
ч ас  ч аму с ьці  затрымаў ся .     .

Яўген Мірановіч

Беларуска-народны выбарчы камітэт
увёў на Гайнаўшчыне ў гмінныя самаўрады
больш радных, чым чатыры гад ы т ам у.
Кандыдаты ад БНВК з Чыжоўскай гміны паказалі,
што можна перамагчы, калі многа папрацаваць
перад  выбарам і. 27 кастрычніка войт ам
Чыжоўскай гміны абраны быў кандыдат ад БНВК
Юрка Васілюк, а большасьць радных у гэтай
гміне склалі кандыдаты беларускага камітэту.
Героямі  БНВК сталі выбраныя павятовымі
раднымі Міраслаў Раманюк, на якога галасавала
799 асоб і Славамір Кулік, які сабраў у гміне
Дубічы- Царкоўныя бол ьш галасоў, чым усе
кандыдаты ад СЛД-УП. Па 5 кандыдатаў БНВК
увайшло ў раду Гайнаўкі і Гайнаўскага павету.
У гэтым годзе першы раз жыхары Гайнаўшчыны
выбірал і непасрэдна б урмістраў і войтаў. У
гал асаваньні перамог  актуальны  бурмі стр
Гайнаўкі Анатоль Ахрыцюк (СЛД-УП), на якога
галасавалі  4 670 жыхароў ( 54%).        .

У Чыжоўскай гміне на Юрку Васілюка
ад БНВК  галасавал і звыш 800 асоб, а на
кандыдата СЛД-УП Яна Лабузінскага звыш 600
асоб. У 15-асабовую раду Чыжоўскай гміны
ўвайшлі 8 кандыд атаў ад БНВК : Міраслаў
Яканюк з Асоўкі, Славамір Франкоўскі з Койлаў,
Яўген Гаўрылюк з Курашава, Валянціна Якімюк
з Падрэчан, Васіль Галёнка і Барбара Якімюк з
Чыжоў, Славамір Галёнка са Збуча і Анатоль
Іл ьяшук  з Кл ені каў.           .

У Белавескай гміне жыхары абралі
войтам Анну Байко, якая правіла гмінай перад
Ст анісл авам Куявякам. У іншых гм інах
Гайнаўшчыны перамаглі бурмістр Кляшчэляў і
войты, якія кіравалі гміннымі ўправамі ў апошняй
кадэнцы і.                 .

На Гайнаўшчыне да выбараў прыступілі
9 камітэтаў. Хаця на БНВК у Гайнаўцы галасавалі
звыш 1 200 асоб, то ўдалося ўвесьці ім з гораду
толькі аднаго павятовага раднага. Стаў ім Міхась
Андрасюк. Лепш атрымалася па-за Гайнаўкай,
дзе на 9 месцаў ажно 4 занялі кандыдаты
Беларуск а- народнага каміт эту: Мірасл аў
Раманюк, Славамір Кулік, Мікола Яноўскі і
Яраслаў Стоцкі. Найбольш жыхароў Гайнаўкі
галасавалі на СЛД-УП (34%), які атрымаў ажно
10 месцаў у 21-асабовай Гайнаўскай радзе. 5
мандат аў здабылі к андыдаты БНВК (20%
галасоў): Міраслаў Мордань, Мікола Галёнка,
Яўген Сачко, Пётр Маркевіч і Яўген Янчук, 3
радных увяло „Нашае Падляшша” (15% галасоў),
2 радных увайшло ад камітэту „Твой горад” (11%
галасоў) і 1 радны быў выбраны ад „Гайнаўскага
пагадненьня праві цы”  ( 7% галасоў).

Аляксей Мароз

Яўген Вапа, атрымаў больш
5000 галасоў

www.bialorus.pl
   Цэнтар Грамадзянскай Адукацыі Польшча-Беларусь запрашае беларускія
прадпрыемствы малога і сярэдняга бізнэсу, якія зацікаўленыя пашырэньнем
кантактаў, гаспадарчай інфармацыяй, рэклямай сваёй прадукцыі ў Польшчы,

зьмяшчаць бясплатную рэкляму сваёй фірмы на старонках інтэрнэтавага
інфармацыйнага бюлетэню www.bialorus.pl Гэты сайт наведала ўжо звыш

некалькі дзесяткаў тысяч чалавек.
   Інфармацыю пра сябе і сваю фірму можна дасылаць на электронны адрас
centrum@onet.pl альбо bialadm@bialorus.pl Дадатковую інфармацыю можна

праз  тэлефон 44-24-97

Паказалі, што можна
п е р а м а г ч ы



край, ты мой край 15абшар

     Пра гісторыю Гародні апошнім дзесяцігоддзем напісана багата. Навакольлям
зазвычай надаецца значна меншая ўвага.  У гэтым выпуску “Свайго Ладу” прапануем
старонкі з краязнаўчага альбому па Гарадзенскім раёне.         .

Белыя Балоты (у Лойкаўскім
сельсавеце). Даўні маёнтак, у
канцы 18 стагоддзя належаў
суддзю Яну Марозу, у 19
стагоддзі - радзіне Сабалеўскіх,
у пэрыяд паміж сусьветнымі
войнамі - Тукалам. Захаваўся
сядзібны дом, забудаваны ў
другой палове 19 стагоддзя. Дом
аточаны невялікім паркам з
адметнымі ліпавымі алеямі і
старымі яварамі. Парк перасякае
ручай Беліца. У доме астатнім
часам разьмяшчалася школа

Адамавічы (знаходзяцца ў
Баранавіцк ім сельсавеце).
Кась цёл Сь вятой Тэк лі .
Пабудаваны ў 1854 годзе з

цэглы. Помнік архітэктуры
позь няга к лясіцызм у

К а з л о в і ч ы
( у В е р ц я л і шк а ў с к і м
сельсавеце).   Знаходзіцца
к ась цёл Маці Бож ай і
Сьвятога Андрэя Баболі (1-я
пал. 19 ст., у 1859 г.
адрамантаваны памешчыцай

Сьвечынай). .

Верцялішкі (цэнтар
сельсавету). Знаходзіцца
царк ва Аляк сандра
Неўскага (1854),
пабудавана ў былым
уладаньні памешчыцы
Сьвечынай; каля царквы
помнік на магіле сьвятара
Івана Гашуніна (пахаваны
ў 1891 годзе).       .
Захаваліся  драўляныя
дам ы ў стылі . .
нэаклясіцызму (1920-ыя
гады). .

У Верцялішках нарадзіўся Іван
Адамовіч (10.11.1944), беларускі
музычны педагог, фальклярыст.

Індура (цэнтар сельсавету). У пач.
16 ст. двор маршалка ВКЛ Я.
Давойнавіча, які да 1525 заснаваў
м ястэчк а, з 2-й пал. 16 ст.
ўласнасьць Кішкаў, Радзівілаў,
Пацаў, Валовічаў, Агінск іх,
Салагубаў, Масальск іх і інш.
Паблізу мястэчка знаходзіцца
архэалягічны помнік (гарадзішча
11-13 ст.).                            .
Існуе царква Аляксандра Неўскага
(1881), пабудавана на ахвяраваньні
памешчык а А. Казлоўскага.
Адметны Троіцкі касьцёл (1815),
пабудаваны ксяндзом Радзевічам
на месцы касьцёлу фундаванага ў
1542 г. Янам  Давойнам ).  .

Белыя Балоты

Адамавічы

Казловічы

Верцялішкі

Індура
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...а галоўнае, есьці ж
зусім не хацелася!!!
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